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هادي غلامحسيني
»آيا ش�رايط امروز اي�ران تاب اج�راي فاز دوم 
هدفمندي يارانه ها را دارد« اين سؤالي است كه 
ذه�ن بس�ياري از م�ردم و حتي كارشناس�ان 
اقتصادي را نيز به خود مش�غول كرده اس�ت. برخي براين 
باورند كه سوء تدبير دولت در اجراي مناسب فاز اول قانون 
هدفمندي يارانه ها موجب ش�ده تا شرايط براي اجراي فاز 
دوم مهيا نباشد در مقابل نيز برخي با تكيه بر اينكه شرايط 
ناشي از تحريم نفتي و بانكي موجب شده آثار مثبت اجراي 
فاز اول هدفمندي يارانه ها به چش�م نيايد براين باورند كه 
تأخير در اجراي فاز دوم هزينه هايي را در بر دارد. به سراغ 
رئيس ش�وراي رقابت دكتر جمش�يد پژويان )ك�ه در هر 
شرايطي از اجراي قانون هدفمندي يارانه ها حمايت مي كند( 
رفتيم. حمايت اين استاد دانشگاه از اجراي هدفمندي آن 
چنان است كه با تأخير دراجراي قانون هدفمندي يارانه ها   
حتي درشرايط تحريم، تهديد و تورم كنوني مخالف است و 
بر اين باور است كه توليد بايد از طريق اصلاح قيمت انرژي 
ميزان مصرف انرژي خود را براي فعاليت به ميزان متوسط 

مصرف جهاني اصلاح كند. 

بس�ياري ش�ما را طراح قانون هدفمندي يارانه ها 
مي دانند، آيا با درنظر گرفتن شرايط موجود اقتصاد 
ايران تداوم اجراي اين قان�ون را دراين مقطع زماني 

توصيه مي كنيد؟
پيش از پاسخ مس��تقيم نياز اس��ت اين توضيح را ارائه دهم. ما در 
اقتصاد يك مسئله شناخته شده تحت عنوان ناكارآمدي در سيستم 
داريم كه اين مشكل سابقه بس��يار طولاني در كشور دارد. در اين 
بين راهنمايي كه در اقتصاد، جهت را نشان مي دهد چرخيده است 

و جهت غلطي را نشان مي دهد. درنتيجه مرتب ما از مسير واقعي 
دور تر مي شويم كه با گذر زمان نيز هزينه اين علامت غلط با رشد 
همراه مي شود به عبارتي قيمت هاي نسبي موجود دراقتصاد به هم 
خورده كه دليل آن هم اين است كه ما طي گذشته پيوسته يارانه به 

بازار داده ايم كه اين ناكارآمدي در سيستم را پديد آورده است. 
حال چون اين يارانه به كالاهايي داده مي شد- و هنوز هم متأسفانه 
درحال انجام است- و اين كالاها عمدتاً در سبد كالاي اقشار ثروتمند 
و مرفه جامعه است، پس سيس��تم توزيع يارانه ما ناعادلانه است و 

بايد اصلاح شود. 
پس ما موضوع كارايي در اقتصاد و هدفمن��دي يارانه را از يكديگر 
تفكيك مي كنيم زيرا كارايي را بايد با نصب علائم درست قيمتي 
بالا ببريم و يارانه را نبايد به طور ع��ام به مصرف كننده داد. در اين 
صورت هركس بيشتر مصرف كند بيشتر از يارانه بهره مند مي شود. 
از اين گذش��ته ما به كالاهايي يارانه كلان مي دهيم درصورتي كه 
اين كالاها درسبد كالايي ثروتمندان قرار دارد. بدين ترتيب اصلاح 
بي عدالتي در ارائه يارانه ها كه مورد قبول هرعقل سليمي است نيز 

بايد اصلاح شود. 
باتوجه به شرايط اقتصادي امروز بسياري از مردم 
تاب افزايش قيمت مجدد كالاهاي مصرفي خود را 
ندارند. از اين رو بس�يار نگرانند. چه حرفي براي اين 

دسته از افراد جامعه داريد؟ 
افرادي كه نزديك به خط فقر هس��تند بايد حمايت شوند. در اين 
شكي نيست و دولت مي تواند از روش هاي گوناگون به اين بخش ها 
كمك كند اما بايد اي��ن مهم را در نظر گرفت كه م��ا با دادن يارانه 
باز در عمل تولي��د را ناكارآمد مي كنيم و هم اينكه پول بيش��تري 
به افراد مرفه مي دهيم. اگ��ر اين امر عادلانه اس��ت هدفمندي را 

متوقف كنيد !
توليد كنندگان يكي از مخالفان سرسخت اجراي فاز 
دوم هدفمندي يارانه ها هستند با اين دسته بايد چه 

كرد؟ 
من اين پرسش را مطرح مي كنم كه چرا توليد كنندگان درشرايطي 
كه هنوز قيمت حامل هاي انرژي كاملًا اصلاح نشده لب به اعتراض 
و ش��كوه مي گش��ايند جواب كاملًا مش��خص اس��ت براي اينكه

 

 ناكارآمد هستند. 
توليد كننده ترك، اندونزي، مالزي، چين و پاكستاني كه عمدتاً در 
همسايگي ايران قرار دارند مي توانند با قيمت انرژي دوبرابر چيزي 
كه ما مي خواهيم توليدكنند و سپس با درنظر گرفتن هزينه هايي 
چون ماليات، گمرك، حمل و نقل و غيره به ما صادر كنند ولي ما 
نمي توانيم براي كشور خود با شرايط بسيار بهتر با آنها رقابت كيفي 

و قيمتي داشته باشيم. 
در كش�ورهاي نام برده ش�ده انرژي ك�ه به توليد 
مي دهن�د قيم�ت ف�وب خليج ف�ارس ب�ه علاوه 
هزينه هايي چون حمل و ماليات اس�ت كه گاهي خود 
ماليات قيمت انرژي را چند برابر افزايش مي دهد حال 
جاي س�ؤال دارد كه چرا توليد كنن�ده ما نمي خواهد 

حركت كند؟ 
حتما ايرادي درسيس��تم اقتص��ادي وج��ود دارد؛ توليدكننده ما 
به انرژي مفت عادت كرده و نرفته همزمان با س��ودهايي كه طي 
سال هاي گذشته به دس��ت مي آورده دس��تگاه هايي با مشخصه 
تكنولوژي بالاو مصرف كم انرژي تهيه كند و دليل اين امر آن بوده 
است كه انرژي مفت اين اجازه را نمي داد اما بايد با اصلاح قيمت ها 

اين روند را تغيير دهيم. 
توليد كنندگان اگر اقتصاد را هم به نابودي بكشانند بازهم به دخل 
خود فكر مي كنند و مي گويند همه چيز را به ما مفت بدهيد. توليد 
نگران اقتصاد جامعه نيست و هر زمان به هرطريقي سعي مي كند با 

ننه من غريبي دربرابر اصلاح ساختار انرژي مقاومت كند. 
اما سياستگذاران كه سياست را براي 70ميليون نفر اتخاذ مي كنند 
كه نبايد تحت تأثير اين گونه فشار ها قرار بگيرند كه عمدتاً هم به 
نوعي از جانب توليد انجام مي پذيرد. سياستگذار بايد سياست ها را 
به نوعي اتخاذ كند كه بتوانيم درعي��ن حالي كه در فرآيند اصلاح 
قيمتي، توليد را براي رقابت با اجناس خارجي تربيت مي كنيم اقشار 

آسيب پذير را نيز حمايت كنيم. 
اما خيلي ها معتقدند كه بخش توليد به دليل مشكلاتي چون سرمايه 
درگردش، واردات، نوسان نرخ ارز، ديگر تاب آزاد سازي مجدد قيمت 
حامل هاي انرژي و استفاده از تكنولوژي هاي جديد را ندارد. علائم 
حركتي كه درجاده اقتصاد ايران تعبيه ش��ده است گمراه كننده 
است توليد درطول دهه اخير پيوسته از انرژي مفت بهره برده است 
و مفتي اين انرژي موجب شده تا در برنامه ريزي هاي خود هيچ گاه 

بهره گيري از تكنولوژي كم مصرف را در دستور كار قرار ندهد. 

هزينه توقف هدفمندي 
از تداوم آن بيشتر است 

گفت وگو با دكتر پژويان، رئيس شوراي رقابت

سازمان هايي مانند سازمان حمايت 
از مصرف كننده و توليد كننده كه در 
گذشته از كنار تنظيم قيمت، براي خود 
كاخ بزرگي را بنا كرده بودند بايد متوجه 
باشند كه به طور سنتي و حسي نمي شود 
بازارهاي اقتصاد امروز ايران را تنظيم 
كرد. اين سازمان به دليل قيمت گذاري 
غير اصولي هم در حق مصرف كننده و هم 
توليد كننده اجحاف مي كند، از اين رو 
بايد قيمت گذاري با متد كاملا علمي و 
اثبات شده در دستور كار قرار گيرد

هدفمندي در بخش توليد موفق نبود 
علائم نصب شده در جاده اقتصاد ايران گمراه كننده است
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پس توليد كننده بايد خودش را جمع و جور كند اين همه س��ودو 
بازده بالا در اقتصاد ايران است، وقتي براي پول با نرخ سود بالا صف 
بسته مي ش��ود پس حتماً نرخ بازدهي در يك جا وجود دارد يا در 

توليد يا درتجارت بالاخره يك عدم سلامتي وجود دارد. 
پس با اين وجود در شرايط تحريم هم معتقديد كه 

بايد هدفمندي را ادامه دهيم؟ 
رفع مشكلات ناشي از تحريم با تدبير امكان پذير است؛در اينكه ما 
تحريم هستيم و بين ما و غرب جنگي با عنوان جنگ اقتصادي در 
جريان است شكي نيست و به دليل آنكه ما در جنگيم معتقدم كه 
بايد سريعاً ساختار را اصلاح كنيم، همانطور كه در دعواي فيزيكي 
حلوا خيرات نمي كنند درجنگ اقتصادي نيز حلوا خيرات نمي كنند 
و در آينده فشار بر ما زيادتر هم مي شود و باعث مي شود كه شرايط 
براي اجراي قانون دشوار تر بش��ود. اما ما نبايد متوقف بشويم زيرا 

هزينه توقف هدفمندي از اجراي اين طرح بيشتر است. 
در شرايط فعلي كشور كه تحريم هاي موجود و تشديد اين تحريم ها 
و همچنين كاهش قدرت خريد بخشي از مردم جامعه نگراني هايي را 
ايجاد كرده است بايد اين مهم را بپذيريم كه اگر ما قانون هدفمندي 
را اجرا نمي كرديم شرايط فعلي مان بسيار بدتر از چيزي بود كه الان 

شاهد آن هستيم. 
اوباما تا پيش از اين پيوسته ايران را به تحريم بنزين تهديد مي كرد 
اين درحالي اس��ت كه اوباماي بنزيني تنزل ك��رد و تن به تحريم 
نفتي داد. اين تنزل يك موفقيت براي كش��ور به شمار مي آيد زيرا 
تحريم كنندگان طبق مطالعات به اين مهم پي برده بودند كه ايران 
وابستگي شديدي به واردات بنزين دارد و عدم ورود بنزين به ايران 

مساوي است با دستيابي به اهدافشان. 
با اجراي فاز اول، تهديد نيز خنثي شد حال اگر زودتر اين قانون را 
اجرا مي كرديم، اگر در فاز ابتدايي اشتباه نمي كرديم الان درشرايط 
برتري هم بوديم اما نبايد تهديد و تحري��م باعث توقف اصلاحات 
اقتصادي شود چون آنها فشار را به هر صورت به ما وارد مي كنند و 

بيشتر هم خواهند كرد. 
اين دفعه مهره هاي ش��طرنج درصفحه اقتصاد قرار گرفته است و 
بهتر است سياستمداران با اقتصاد دانان از اين مرحله عبور كنند. 
دشمني وجود دارد كه ش��رايطي را به ما تحميل كرده است. اين 

شرايط درگذشته بايد توسط خودمان اعمال مي شد اما نشد و هم 
اكنون اين شرايط جبري شده است بدين ترتيب بايد با فكر و 

تدبير چاره انديشي كرد. 
عدم تنظيم صحيح بازارها به ويژه كالاهاي 
مصرفي اين ديدگاه را بين اقش�ار مختلف 
م�ردم ايجاد ك�رده كه عل�ت ت�ورم موجود 
هدفمندي يارانه ها است به همين دليل وقتي 
اسم فاز دوم مي آيد نگران مي شوند. مقصودم 
نظر سنجي صدا و سيماست. آيا اين ديدگاه 

عمومي صحيح است؟
افزايش قيمت ها بعد از تحريم نفتي و بانكي رخ داد و نبايد 
اين افزايش قيمت ها را از چشم هدفمندي يارانه ها ديد. 

ما در اقتصاد چيزي معادل 90ميليارد دلار واردات داشتيم 
و قتي قيمت واردات سه برابر بشود، طبيعتاً نمي توان قيمت ها 

را ثابت نگه داشت. بنابراين گراني ها را از چشم تحريم كننده بايد 
ديد، نه هدفمند كردن يارانه ها و مجري آن. 

طي يك سال اخير بازار ها پيوسته با نوسان همراه 
ب�وده آي�ا ش�ما س�وء تدبي�ري در اي�ن بي�ن 

نمي بينيد؟ 
قيمت گذاري پيش از اين در اقتصاد به صورت سنتي و چانه زني 
انجام پذيرفته اس��ت يعني هرك��س لابي قوي تري داش��ت، 

مي توانست سود بيشتري از كالا به دست آورد. اين در حالي است 
كه در شرايط هدفمندي يارانه ها و همچنين تحريم همانطور كه 
درقانون برنامه پنجم توسعه ومصوبه شوراي عالي اصل 44 نيز اشاره 

شده قيمت گذاري بايد توسط شوراي رقابت انجام پذيرد. 
سازمان هايي چون سازمان حمايت از مصرف كننده و توليد كننده 
كه در گذش��ته از كنار تنظيم قيمت، براي خود كاخ بزرگي را بنا 
كرده بودند بايد متوجه باشند كه به طور سنتي و حسي نمي شود 

بازارهاي اقتصاد امروز ايران را تنظيم كرد. اين س��ازمان به دليل 
قيمت گذاري غير اصولي هم در حق مصرف كننده و هم توليد كننده 

اجحاف مي كند. 
اين سازمان در ابتدا با اعتراض مصرف كننده به قيمت ها، وارد مقوله 
قيمت مي شود و با شنيدن صحبت هاي توليد كنندگان مجوز رشد 
قيمت مي دهد اين پارادوكس هميشگي است، حال آنكه ما قانون 
هدفمندي را براي دستيابي به اهدافي اجرا كرديم ولي اين سازمان 
با مجوز  هاي غير اصولي رشد قيمت، دستيابي به هدف اجراي طرح 

را با چالش همراه كرده است. 
ما قيمت ها را اصلاح كرديم تا توليد به دنبال تكنولوژي وكارايي و 
بهره وري باش��د اما از آن طرف آقايان با صدور پيوسته مجوز رشد 

قيمت كالا انگيزه اي براي بهبود شرايطي توليد باقي نگذاشتند. 
اختلاف تان با س�ازمان حماي�ت از مصرف كننده 
وتولي�د كننده در رابط�ه با قيمت خ�ودرو به كجا 

كشيد؟ 
به نظر مي رسد خودرو سازان بهترين حالت را برا ي كم كار كردن 
و سود بالا بردن انتخاب كرده اند. اين درحالي است كه خودرو ساز 
جيب خودرا درنظر مي گيرد اما سياستگذار بايد جامعه 70ميليوني 
را درنظ��ر بگي��رد. از اين رو س��ازمان حماي��ت از مصرف كننده و 
توليدكننده و همچنين وزير صنعت و تجارت بهتر است به قانون 
احترام بگذارند و بگذارند قيمت گذاري خودرو براساس يك مدل 
علمي صورت پذيرد نه براساس چانه زني هاي رفاقتي بين سازمان 

حمايت و خودرو سازان. 
علاوه بر اين س��ازمان حمايت ش��ايد يك روزي به روش س��نتي 
قيمت گذاري را انجام مي داده اس��ت اما درشرايط امروز همانطور 
كه قانونگذار پيش بيني كرده ديگر نبايد اين كار را ادامه دهد و بايد 
بگذارد مرجعي تخصصي متشكل از برجسته ترين اقتصاد دانان دنيا 
كه در شوراي رقابت گردآوري كرديم اين كار را انجام دهد. جالب 
است خودرو سازان هرچه مي گويند وزارت صنعتي ها هم با تكرار 
خود تأييد مي كنند. وقتي خودرو س��ازها با ظرفيت 40 درصدي 
توليد مي كنند بايد هم قيمت كالاي توليدي را دو يا سه برابر كنند 
اما من اقتصاد دان وقتي اين بهانه رشد قيمت را مي شنوم مي گويم 
اگر با ظرفيت بالا كار كنند بالطبع قيمت پايين مي آيد. خودرو ساز 
داراي هزينه هاي متفاوتي است. بنگاهي به آن گستردگي اگر قرار 
باشد تنها يك خودرو توليد كند بايد تمامي هزينه هاي خود را در 
قيمت گذاري خودرو لحاظ كند. حال هرچه خودرو بيش��تر توليد 
كنند بايد هزينه هاي خود را درميان خودرو هاي توليدي تقسيم 
كنند و بدين ترتيب در نهايت با رس��يدن به ظرفيت اس��مي 

بهترين حالت براي بازار پيش مي آيد. 
با گذشت چند سال از آغاز به كار شوراي رقابت، 
شورا هنوز مس�ئله خود را با سازمان حمايت در 

قيمت گذاري حل  نكرده، مشكل چيست؟
قانون و حتي خود رئيس جمهور شورا را قيمت گذار 
مي دان��د و ب��ه نظر مي رس��د هيئ��ت دول��ت بايد با 
عكس العم��ل جدي ب��ه دخالت س��ازمان حمايت در 
قيمت گذاري هايي چون خودرو به اي��ن غائله پايان دهد.  
تم��ام اطلاعات و اص��ول قيمت گ��ذاري ما در مس��ائلي كه 
ورود كرده ايم روي س��ايت اس��ت و چون روش علمي را در 
دستور العمل قيمت گذاري مد نظر قرار مي دهيم به عملكرد 

خود كوچك ترين شكي نداريم. 
اگر س�ازمان حمايتي ها ي�ا وزارت صنعت عرصه 
قيمت گذاري را خالي نكنند آيا شورا اهرمي براي 

مقابله دارد؟ 
ممكن است بش��ود تا 200ميليون جريمه كنيم ولي جايگاه شورا 
جايگاهي نيست كه به اينطور كارها تن دهد. انتظار ما اين نيست 
كه وزارت صنعت و دولت مجرم باشد تا ما بخواهيم جريمه كنيم. 
ما هرچه پي��ش مي رويم مجبور به قيمت گذاري براس��اس اصول 
بين المللي هستيم. اين اصول رضايت مصرف كننده و توليد كننده 
را به همراه دارد نه اينكه به طور س��نتي براساس اصول مبتني بر 
چانه زني قيمت گذاري كنيم. بنا براين ما از وزارت صنعت مي خواهيم 

به قانون عمل كند. 

رفع مشكلات ناشي از تحريم با تدبير 
امكان پذير است؛در اينكه ما تحريم 
هستيم و بين ما و غرب جنگي با عنوان 
جنگ اقتصادي در جريان است شكي 
نيست و به دليل آنكه ما در جنگيم معتقدم 
كه بايد سريعاً ساختار را اصلاح كنيم، 
همانطور كه در دعواي فيزيكي حلوا 
خيرات نمي كنند درجنگ اقتصادي نيز 
حلوا خيرات نمي كنند و در آينده فشار بر 
ما زيادتر هم مي شود و باعث مي شود كه 
شرايط براي اجراي قانون دشوار تر بشود
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صاد

اقت

گفت     و گو 

خنده دار است  كه  بانك ها و مؤسسات مالي 
از طريق شــعبه هاي مختلف درسـراسر 
كـشور سپرده هـاي مـردم را بـگيرند و 
بـبرند هركاري كه دوست دارد انجام بدهند. 
اين در يك اقتصاد سالم قابل پذيرش نيست

اقتصاد مقاومتي ادبياتي اس��ت كه در مقابل��ه با تحريم هاي 
بين المللي مطرح ش��ده اس��ت. هم اكنون اقتصاد ايران بايد 
بر مبنا و اصول درس��تي گام نه��د تا از اين رهگ��ذر بتواند بر 
تحريم هاي بين المللي فاقد وجاهت قانوني فائق آمده و تهديد 
تحريم را به فرصت تبديل كند. اما بدون داش��تن ش��ناختي 
درست از اقتصاد ايران به هيچ وجه نمي توان سياست هاي خود 
را با اهدافي كه براي آنها ذكر مي شود، منطبق گردانيد. لذا در 
ادبيات اقتصاد مقاومتي اول از همه بايد بدانيم مشكل اصلي 
اقتصاد ايران چيس��ت؟ بعد از آن بايد روش درست برخورد با 
مشكل را شناس��ايي كنيم و آنجاس��ت كه مي توانيم از نحوه 
سياست هاي پولي و مالي و انواع و اقسام سياست هاي ديگر، 
صحبت به ميان آوريم.  امروز ديگر بر كسي پوشيده نيست كه 
مشكل اقتصاد ايران، مش��كل طرف عرضه مي باشد، مشكلي 
كه امروز خودش را در كاهش ظرفيت هاي توليدي، افزايش 
بيكاري و سوزاندن سرمايه هاي انساني) تخصص زدايي به جاي 
تخصص زايي( و انواع و اقسام مشكلات ديگر نشان داده است. 
آنچه سبب شده است اقتصاد ايران نتواند بر مشكل اصلي خود 
تمركز نمايد به يك نوع عدم برنامه ريزي يا به عبارت بهتر نوعي 
سردرگمي مربوط مي شود. كسري بودجه دولت، عطش روز 
افزون توليد به نقدينگي، دلالي و س��فته بازي، ضعيف شدن 
سيستم بانكي براي اعطاي تسهيلات و. . . مشكلاتي هستند 
كه خود چند مش��كل ديگر را ايجاد كرده و ب��ر دوام و عمق 
مشكلات قبلي نيز مي افزايند. تورم و بي ثباتي و ناامني زاييده 
اين مشكلات است كه بر عمق مشكلات مي افزايد، حال در برابر 
اين همه مشكل، دولت بايد چه كند؟ نرخ ارز را افزايش دهد تا 
به حساب خود نرخ ارز را تك نرخي كند؟ عرضه ارز را افزايش 
دهد تا س��فته بازي را كاهش دهد؟ به دنبال پوشش كسري 
بودجه خويش بر آيد و از صندوق توسعه ملي و اوراق مشاركت 
براي درآمدزايي استفاده كند؟ سياست هاي پولي را برگزيند و 
بانك ها را چاق و فربه كند؟ سياست هاي مالي را در اولويت قرار 
دهد؟ شركت هاي دولتي زيان ده را واگذار كند تا هزينه هاي 
خود را كاهش دهد؟ براي مبارزه با تورم واردات انجام دهد تا 
هم به حس��اب خود گراني را كنترل كند و هم نياز به هزينه 
تراش��ي براي خود از طريق حمايت از توليد داخلي را از بين 
برده و دل به درآمدهاي گمركي هم ببندد؟ اينهاست كه سبب 
مي شود اقتصاد ايران هدف خود را گم كند و به جاي آنكه متمركز 
بر علت اصلي تمام مشكلات شده بر نتيجه اي كه مشكلات ايجاد 
كرده است، سرگرم شود.  ويژگي اقتصاد مقاومتي بايد اين باشد 
كه سردرگمي براي هميشه قطع شود و هدف تنها و تنها توليد 
و تقويت توليد بشود و اگر سياست هاي دولت اين جهت دهي 
را برگزيند به راستي بسياري از مشكلات حل خواهد شد. قدم 
بعد اين است كه براي رسيدن به اين هدفي كه ديگر قرار نيست 
سردرگم شويم چه بايد كرد؟ سياست هاي پولي و افزايش عرضه 
پول توسط بانك مركزي به شدت اشتباه است چراكه تزريق پول 
توسط بانك مركزي يك سياست كوركورانه است و امروز بايد 
پول را هدايت كرد تا در جايي كه نتيجه اش كمك به توليد است، 
مصرف شود. تزريق كوركورانه پول همان بلايي است كه اقتصاد 
كينز آن را تجربه كرده است، در زمان كينز به دليل ناامني پول 
كنز)نگهداري ( مي شد و امروز به دليل ناامني و مهيا بودن بستر 
تجارت با پول، پول براي تجارت پول كنز مي شود. لذا بايد پول 
را هدايت كرد تا در جاي درست خود خرج شود و سياست هاي 

مالي بر سياست پولي مقدم شود.  

 اقتصاد مقاومتي يعني مقابله
 با سردرگمي اقتصادي 

يادداشت
محمد شهاب 

جنابعالي پيوسته از طرح هدفمندي دفاع كرده ايد. 
آيا كاستي در فاز يك وجود نداشت؟ 

م��ا در دور اول بسيارس��خاوتمندانه رفتار كرديم و آمار ها نش��ان 
مي دهد كه بيش از 55درصد جمعيت روستايي و بيش از 15درصد 
جمعيت فقير شهرنش��ين وضعيت بهتري نس��بت ب��ه پيش از 
هدفمندي يارانه ها پيدا كردند اما قبول دارم برخي ش��انس هايي 
كه درفاز اول داشتيم را از دست داديم.  ما در فاز اول به جاي آنكه 
توليد را درست كنيم، آمديم به توليد يارانه انرژي داديم يعني خنثي 
كردن اثر مثبت اصلاح قيمت ها. يا اجازه افزايش اشتباه قيمت كالا 
را داديم همه اين داستان ها براي افزايش كارايي، بهره وري و تغيير 
تكنولوژي بود ولي با سياست هاي نسنجيده فرصت سوزي كرديم.   
يعني بدترين سياستي كه مي توانس��تيم اتخاذكنيم و بزرگترين 
اشتباه جايي بود كه بايد ما نتيجه گيري نهايي را مي كرديم. يعني ما 

در بخش توليد موفق نبوديم. 
اگر قرار شدروزي فاز دوم اجرا شود، شما توجه به 

چه بخشي را ضروري مي دانيد؟ 
ما بيشتر توجه را بايد براصلاح قيمت هاي نسبي معطوف كنيم زيرا 
با تعبيه درست چنين علائم قيمتي در اقتصاد هم مصرف كننده و 
هم توليد كننده مسير درست را پيدا خواهند كرد. به عبارتي اجراي 
هدفمندي بايد به تربيت توليد منجر شود و فاز دوم نيز بايد روي 

توليد متمركز شود. 
براي تنظيم قانون بودجه به عنوان مهم ترين سند 
مالي سالانه كشوردر ش�رايطي كه در اجراي فاز 
دوم خيلي ها مردد هستند بايد چه مواردي را درنظر 

بگيريم؟
ما بدون شك س��ال هاي سال اس��ت كه درتنظيم بودجه مشكل 
داريم چه امروز اعلام كنيم قيمت ارز را و چه اعلام نكنيم بالطبع ما 
با نوسان قيمت دلار و همچنين  با نوسان در آمد حاصل از فروش 
بشكه هاي نفتي روبه رو هستيم. اگر ما همين واقعيت را بپذيريم 
بسياري از مشكلاتمان حل مي شود. به عبارتي ما بايد يك بودجه 
پويا داشته باشيم، تا ديروز درآمدها خودشان را با هزينه هاي موجود 
در بودجه تطبيق مي دادند اما از امروز هزينه ها بايد خودشان را با 
درآمد واقع��ي تطبيق دهند. به طوري ك��ه در ماه هايي كه درآمد 
بيشتر است بايد براي پوشش درآمدهاي كم ماه هاي ديگر پس انداز 
انجام گيرد.  همچنين ما بايد اصلاحات مالياتي را هرچه سريعتر به 
اجرا بگذاريم و ساير درآمدها ي كشوررا افزايش دهيم. در نهايت در 
يك اقتصاد سالم اين ماليات ها هستندكه بايد هزينه ها را پوشش 

دهند اما سيستم ماليات ما با ظرفيت خيلي پايين كار مي كند. 
صحبت هايي در رابطه با توقف خصوصي سازي در 
كشور مطرح شد. آيا موافق اين موضوع هستيد؟ 

من به روش خصوصي سازي معترض بودم. ما در خصوصي سازي 

بايد عمده توجه م��ان را به ط��رف تقاضا معط��وف مي كرديم. ما 
خصوصي سازي را از واگذاري بنگاه هاي بزرگ آغاز كرديم كه اشتباه 
بود يعني در شرايطي كه طرف تقاضاي مناسبي وجود نداشت ما 
آمديم و بنگاه هاي بزرگ را واگذار كرديم كه نتيجه هماني ش��د 
كه امروز شاهد هستيم يعني تشكيل ش��به دولتي ها.  يعني ما در 
واگذاري از طرفي شاهد فروش اقساطي سهام بنگاه ها بوديم كه اين 
يك نكته مثبت را به همراه داشت و آن اين بود كه عده بيشتري در 
خريد حضور پيدا كنند اما متأسفانه برخي با اين نيت وارد شدند 
كه مي رويم بنگاه را قسطي مي خريم و از درآمدش پول اقساط را 
مي دهيم.  درحالي كه ريس��ك اين امر بسيار بالا بود ما بايد جلب 
سرمايه گذاري خارجي مي كرديم كه اصلا مورد توجه قرار نگرفت. 
ما بخشي از دولت را به چيزي بدتر از دولت منتقل كرديم. از اين رو 

بهتر است در روند خصوصي سازي تجديد نظر صورت گيرد. 
برخي بر اي�ن باورند كه بايد پي�ش از هدفمندي، 
تحول سيستم پولي مد نظر قرار مي گرفت چراكه 
در شرايط دشوار امروزي شاهد فساد هاي اقتصادي 
هستيم كه يك پاي اين فسادها در بانك ها است. نظر 

شما چيست؟ 
 بله به دليل آنكه در اقتصاد اي��ران بانك ها وظيفه تأمين مالي را 
عهده دار هس��تند بايد مورد اصلاح قرار مي گرفتند. ما پيش از 
اختلاس بزرگ رفتيم سراغ بانك ها، چون احساس مي كرديم كه 
اين همه بانكي كه مثل قارچ دراقتصاد روييده حتماً به دليل بروز 
مشكل در سيستم اقتصادي است. مثل اينكه مد شده يك عده اي 
دور هم جمع مي شوند و با آورده 400ميلياردي براي خودشان 
بانك تأسيس مي كنند و خودشان به خودشان وام مي دهند و با 
تسهيلات دريافتي به س��راغ يك مسائلي مي روندكه در اقتصاد 
با عنوان سوداگري و سفته بازي ش��ناخته مي شود.  خنده دار به 
نظر مي رسد كه از طريق ش��عبه هاي مختلف درسراسر كشور 
سپرده هاي مردم را بگيريد و ببريد هركاري كه دوست داريد انجام 
بدهيد. اين در يك اقتصاد سالم قابل پذيرش نيست. شورا بي شك 

قصد دارد به بازار پولي ورود پيداكند. 
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گفت وگو: مهدي مهرپور
طرح هدفمندي يارانه ها و اجرا يا عدم اجراي 
فاز دوم آن همچنان محل مناقشه كارشناسان 
و دولت و مجلس است. مجلس مدعي افزايش 
بي رويه قيمت ها پس از اجراي فاز دوم به دليل بالا رفتن 
نرخ حامل هاي انرژي اس�ت. دولت نيز مدع�ي مقابله با 
تحريم ها و كمك به اقشار مختلف جامعه از طريق اجراي 
فاز دوم اين طرح اس�ت. ام�ا نكته اي كه ش�ايد دولت و 
مجلس روي آن اتفاق نظر داشته و دارند، ضرورت اجراي 
اين طرح در بستر اقتصاد كش�ور مي باشد و نقطه اصلي 
افتراق، نحوه اجراست كه همچنان زمان آغاز فاز دوم را 
در هاله اي از ابهام فرو برده است. شايد سال آينده نوبت 
به فاز دوم باش�د كه دولت با اخذ موافق�ت مجلس آن را 
اجرايي كند.  در همين باره محمدرضا فرزين، دبير ستاد 
هدفمندي يارانه ها كه اكنون رئيس هيئت عامل صندوق 
توسعه ملي است، تأكيد دارد كه فاز هاي آينده اين طرح 
در دولت هاي آينده بايد اجرا ش�ود تا هزينه ها كنترل و 
اقتصاد با فضاي رقابتي پيش رود. متن گفت وگو با محمد 

رضا فرزين را مي خوانيد. 
ناتمام ماندن اج�راي هدفمندي يارانه ها يكي از 
مسائلي  است كه مي تواند در تصميم گيري هاي 
دولت آينده اثرگذار باش�د. تحليل ش�ما به عنوان 
كس�ي كه جزو مس�ئولان اصلي ط�رح هدفمندي 
يارانه ها بوديد، در اين باره چيس�ت؟ فكر مي كنيد 

دولت بعدي چه راهي را پيش رو دارد؟ 
هدفمندي يارانه ها دو جزء اساسي و بنيادين دارد. يكي اصلاح 

قيمت حامل هاي انرژي است و ديگري بازپرداخت درآمد حاصل 
از اصلاح قيمت حامل هاي انرژي به گروه هاي مختلف كه طبق 
قانون هدفمندي، مردم، دولت و توليدكنندگان هستند. آنچه 
پيش روي رئيس جمهور بعدي ايران قراردارد اين است كه با اين 
دو مس��ئله  چگونه برخورد كند؛ عموماً كسي كه مسئوليت قوه 
مجريه را مي پذيرد، مجبور اس��ت در قالب قانونمندي هاي علم 
اقتصاد عمل كند، بنابراين در مورد اي��ن دو موضوع بايد برنامه 

مشخص داشته باشد. 
تحليل بنده اين است كه اصلاح قيمت انرژي از جمله اموري  است 
كه هر فردي و از هر طيفي كه مي خواهد در ايران رئيس جمهور 
شود، بايد به آن توجه ويژه داشته باشد. به دليل اينكه حتي بعد 
از اجراي ف��از اول هدفمندي، قيمت حامل ه��اي انرژي، فاصله  
زيادي با قيمت فوب خليج فارس دارد؛ همچنان بخش زيادي از 
منابع كشور صرف يارانه و حامل هاي انرژي مي شود. علاوه بر اين 
با توجه به تحولات نرخ ارز در يك سال اخير، فاصله  قيمتي ما با 
كشور هاي همسايه خيلي بالاست. همين عوامل باعث مي شود تا 
رئيس جمهور بعدي ايران درباره  آينده  اصلاح قيمت حامل هاي 

انرژي برنامه يا حداقل يك توجه ويژه و جدي داشته باشد. 
لذا موضوع هدفمندي شامل دو موضوع اصلاح قيمت حامل هاي 
انرژي و نحوه مديريت منابع حاصل از آن به منظور كاهش آثار 

منفي آن بر خانوارها از موضوعات اصلي هر دولتي خواهد بود. 
زيرا اگر پذيرفتند كه قيمت هاي كنوني را حفظ كنند، مطمئن 
باشيد در آينده به دليل فاصله هاي قيمتي زياد، هزينه هاي بسيار 
زيادي چون مصرف بالاي سوخت و انرژي، قاچاق سوخت و... را 

تجربه خواهند كرد. 
به نظر شما امكان دارد كه دولت بعدي نپذيرد كه 

هدفمندي را اجرا كند؟
به دليل قانونمن��دي اقتصاد در عم��ل اجرا نش��دن فاز بعدي 
هدفمندي توس��ط دولت آينده، مخاطره انگيز است. نكته  بعد 
اينكه ممكن است دولت بعدي در سياست ها و برنامه هاي ابتدايي 
خود اعلام كند من هدفمندي را اجرا نمي كنم؛ اما معتقدم پس از 
مدتي كوتاه در نظرات و تفكرات اقتصادي خود تجديدنظر خواهد 

كرد و قيمت حامل هاي انرژي را اصلاح خواهد كرد. 
آيا دولت بعدي جرئت اجراي قانون هدفمندي را 

خواهد داشت؟
اجازه دهيد سؤال ش��ما را اينگونه پاسخ دهم. بياييد ريشه اي و 
ساختاري به موضوع نگاه كنيم. موضوع هدفمندسازي يارانه ها 
مجموعه اي از دو سياس��ت مش��خص و در كنار آن روش هاي 
اجرايي معيني است كه دو سياست مشخص و روش هاي اجرايي 
آن منبعث از قانون و روش اجرايي دولت براساس تجربه گام اول 
است. سياست اول اصلاح قيمت حامل هاي انرژي و رسيدن آن 
به 90 درصد قيمت فوب براي پنج حامل اصلي و اصلاح قيمت 
گاز تا 75 درصد قيمت سبد صادراتي و قيمت برق و آب براساس 
قيمت تمام شده قيمت چند كالاي اساسي است. همه اينها در 
قانون آمده و در گام اول دولت نس��بت به اصلاح آن اقدام كرد. 
بديهي است نوع اصلاح ناش��ي از نظرات اجرايي دولت براساس 
مطالعات و نظرات كارشناس��ي بود. براي مث��ال عده اي معتقد 
بودند كه ش��يب اصلاح قيمت در گام اول تند بود )اگرچه بنده 
چنين نظري ندارم( يا اينكه تع��دادي از حامل ها مانند بنزين و 
گازوئيل دو نرخي شدند و عده اي معتقد بودند كه بايد تك نرخي 
مي ش��د. اين موارد از ديدگاه هاي كارشناسي دولت بود. بديهي 
است در اين خصوص دولت بعدي اگر بخواهد قانون را اجرا كند 
ممكن است با توجه به ديدگاه ها و حتي شرايط زماني اجرا شيب 
يا روش هاي قيمت گذاري ديگري را عملياتي كند. اما سياست 
دوم قانون هدفمندي يارانه ها بحث ب��از توزيع درآمد حاصل از 
اصلاح قيمت است كه در قانون آمده به نسبت 20 � 30 � 50 بين 
خانوار، توليد و دولت بازتوزيع شود و در خصوص سهم خانوار به 
روش نقدي، غيرنقدي و تأمين اجتماعي شده است. تا اينجاي 
كار عين قانون اس��ت و لذا دولت بعدي نيز باي��د در چارچوب 
اين قانون عمل كند. اما در خصوص روش ه��اي اجرايي دولت 
نظرات مشخصي داشت و براساس آن عمل كرد. اول اينكه روش 
حمايت نقدي بر ساير روش ها ارجحيت دارد. دوم اينكه بخشي 
از س��هم توليد را مي توان به صورت س��هميه اي پرداخت، سوم 
اينكه دولت از اين باز توزيع س��هم خود را حداقل نمايد. بديهي 
است در خصوص اين روش هاي اجرايي باز دولت بعدي ممكن 
است با توجه به ديدگاه ها و شرايط خاص زماني خود تصميمات 

متفاوتي اتخاذ كند. 
اما در اين باره به چند نكته بايد توجه كرد:

يارانه  نقدي
قابل حذف  نيست

گفت وگو با محمدرضا فرزين، دبير ستاد اجراي قانون هدفمندي يارانه ها 

دولت بعدي بايد در چارچوب همين 
قانون هدفمندي عمل كند. اما در 
خصوص روش هاي اجرايي  ممكن 
است متفاوت باشند اين دولت نظرات 
آن  براساس  و  داشت  مشخصي 
عمل كرد. اول اينكه روش حمايت 
ارجحيت  روش ها  ساير  بر  نقدي 
دارد. دوم اينكه بخشي از سهم توليد 
سهميه اي  صورت  به  مي توان  را 
پرداخت، سوم اينكه دولت از اين 
باز توزيع سهم خود را حداقل نمايد 

دولت بعدي مي تواند شيوه اجراي قانون هدفمندي را تغيير دهد

قيمت ها يك علامت به توليدكنندگان و مصرف كنندگان غير مولد هستند 
كه بايد در مصرف صرفه جويي كرد و اين پيام اخلاقي و فرهنگي نبود، بلكه 

پيام اقتصادي بود. 
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اول آنكه هدفمندي يارانه ها امروزه در كشور يك سياست تجربه 
شده اس��ت. دولت آقاي احمدي نژاد گام اول آن را اجرا كرده و 
تجارب ارزشمندي دارد كه مي تواند مورد استفاده قرار گيرد. لذا 
بسياري از نگراني هايي كه در اجراي گام اول وجود داشت براي 

گام دوم وجود نخواهد داشت. 
دوم آنكه تمام اين قانون و روش هاي اجرايي آن يك بستر سازگار 
است. به عنوان مثال، اگر دولت بعدي بخواهد منابع بيشتري به 
مردم بپردازد، قاعدتاً بايد ش��يب تندتري اتخاذ كند يا اگر اصلًا 
نخواهد پرداختي به مردم داشته باشد بايد شيب بسيار كندي 
همانند دهه 70 را اتخاذ كند. اما با ش��يب كند نخواهد توانست 
در پايان يك دوره پنج س��اله اهداف برنام��ه را محقق كند و از 
طرف ديگر بايد هر سال ش��وك جديدي به اقتصاد وارد كند يا 
اينكه بخواهد پرداخت غيرنقدي را جايگزين نقدي كند يا حتي 
تأمين اجتماعي را جايگزين نقدي نمايد؛ معتقدم تركيب اين 
بسته به دلايل حساسيت هاي اجتماعي، ساختار بازار كالاها يا 
خدماتي كه جايگزين نقدي ش��ود در اجراي قانون هدفمندي 
بسيار تعيين كننده و اساسي است و حتي از شيب اصلاح قيمت 

حامل ها مهمتر است. 
يعني همچنان مصر به پرداخ�ت نقدي در قبال 

افزايش حامل هاي انرژي هستيد؟ 
روش نقدي روش ارجح اس��ت و تأمين اجتماعي مي تواند پس 
از آنكه چندين سال از اصلاح قيمت بگذرد و تمامي آثار خود را 
بر رفاه خانوار و قدرت خريد وي بگ��ذارد، مورد توجه قرار گيرد 
آن هم متناسب با ساختار بازار تنها جايگزين بخشي از پرداخت 

نقدي شود و به نظرم پرداخت نقدي قابل حذف نيست. 
اگر يادتان باش�د حدود 10 روز پس از اجراي فاز 
اول قانون يارانه ها آن موقع گفتيد وضعيت خيلي 
حس�اس اس�ت و دول�ت خيل�ي مي ترس�د ك�ه 
خداي ناك�رده بر اثر افزايش قيم�ت انرژي اتفاقات 
ناگوار در جامعه رخ دهد. اما تيم دولت به رغم نگاه 
منفي كارشناسان اقتصادي كار را خوب شروع كرد 
و هيچ اتفاقي نيفتاد. فكر مي كنم خود دولتي ها هم 
گمان نمي كردند كه فاز اول هدفمندي را آنقدر خوب 
به اتمام برسانند؛ اما حال سؤال من اين است كه آيا 
فكر مي كنيد دولت بعدي ريسكي را كه دولت فعلي 

انجام داده با توجه به شرايط فعلي تكرار كند؟
كاري كه دولت بعدي درباره  هدفمندي انجام مي دهد با كاري 
كه در اين دولت انجام شد، يكي نيست. منظورم سختي هاي 
آنهاست. كار اول را اين دولت انجام داد، يعني زهر آن ريسك 
سياسي كه وجود داش��ت گرفته شد. مطمئناً شما هم قبول 

داريد اجراي فاز اول هدفمندي به مراتب خيلي سخت تر از 
اجراي فازهاي بعدي است. اين راه هم  اكنون هموار شده 
و دولت بعدي نيز طبق قانون بايد آن را ادامه دهد؛ البته 
با تفكر و سياستي كه خودش مي داند و انتخاب مي كند. 
اما اينكه، كسي كه مي آيد؛ دوس��ت دارد يا جرئتش را 
دارد يا اينكه مي خواهد اي��ن كار را انجام دهد يا نه، من 
نمي دانم. بنده مخاطرات و چالش هاي توقف هدفمندي 

يارانه ها را عرض كردم. قطعاً كس��ي ه��م كه مي خواهد 
رئيس جمهور آينده ايران ش��ود، داراي ي��ك تيم اقتصادي 

اس��ت كه تمام نكاتي را كه در اين باره لازم باشد به او گوشزد 
مي كنند. اما بنده و تيم اقتص��ادي دولت كنوني معتقديم كه 
مدل هدفمندي يارانه ها كه در حال حاضر در حال انجام است 
مدل بهينه اي است. البته شايد اكنون و پس از گذشت دو سال 
اگر مي خواس��تيم هدفمندي را آغاز كنيم با توجه به شرايط 
زماني در برخي موارد اجرايي تغييراتي به وجود مي آورديم؛اما 
در حال حاضر بهترين روش را روش كنوني هدفمندي يارانه ها 
مي دانم. در هر ح��ال معتقدم هدفمندي، آثار مثبت بس��يار 
زيادي براي اقتصاد ايران در بر داش��ته اس��ت. دولت در مدل 
كنوني هدفمندي از روش هايي اس��تفاده كرده كه به راحتي 
توانس��ته فضاي اقتصادي را مديريت كند. اكن��ون ما تجربه 

ماندگاري در هدفمندي داريم. 

مرحل�ه  آخ�ر هدفمن�دي چه س�الي ب�ه پايان 
مي رسد؟

سال 93
برخي از كارشناسان مي گويند هدفمندي پس از 
گذشت دوسال و نيم از عمرش اكنون به انحراف 

كشيده شده؟
من انحرافي نمي بينم. 

انتقادات به هدفمندي خيلي زياد ش�ده و اغلب 
كارشناسان مس�بب اصلي نابساماني هاي اخير 

اقتصادي را نحوه اجراي هدفمندي مي دانند. 
 من ن��ه به عنوان دبير س��تاد هدفمن��دي بلكه ب��ه عنوان يك 
كارش��ناس اقتصادي مي گوي��م دليل نابس��اماني هاي كنوني 
اقتصادي كشور هدفمندي نيست. در اين ميان اتفاقاتي رخ داد 
كه غيرقابل پيش بيني بود مانند ش��وك هاي ارزي در يك سال 
اخير. با رخ دادن شوك هاي ارزي همه متغيرهاي اقتصاد ايران و 
به خصوص هدفمندي تحت تأثير قرار گرفتند. هدفمندي خيلي 
خوب تئوريزه شد و خيلي خوب هم اجرايي شد؛ اما در عرصه هاي 
ديگر اقتصاد كشور مشكلاتي رخ داد. مشكلات پيش آمده هم 

قابل پيش بيني نبود. 
پس چرا برخي نابساماني هاي اخير اقتصاد ايران 
را ناشي از هدفمندي مي دانند؟ يعني نحوه اجراي 

هدفمندي هيچ تأثيري نداشت؟ 
اتفاقات اخيري كه در اقتصاد ايران رخ داده ربطي به هدفمندي 
ندارد. اصلًا شوك هاي ارزي ربطي به هدفمندي ندارد. هرگونه 
ارزياب��ي درباره هدفمن��دي يارانه ها، بايد در قالب خود بس��ته  
هدفمندي و سياست هايي كه در قالب هدفمندي در كشور براي 

نخستين بار در كشور اتفاق افتاد، قضاوت شود. 
اقتصاد هميشه مسير خود را طي كرده و همواره شاهد شوك هاي 
بيروني و دروني بوده است، از س��وي ديگر اجراي هر سياستي 
كه براي اولين بار در يك كش��ور اجرا مي شود؛ طبيعتاً دركوتاه 
مدت اقتصاد را با چالش هايي مواجه مي كن��د. البته اين را هم 
بگويم در هدفمندي ما ش��اهد اين اتفاقات منفي و بد نبوديم. 
فاز اول ط��رح، به خوبي اجرا و با كمترين هزينه مديريت ش��د. 
خود كس��اني كه اكنون هدفمندي را مس��بب نابساماني هاي 
اخير مي دانند و در اظهارنظرهايش��ان به آن اس��تناد مي كنند 
به خوبي مي دانند كه اگر ش��وك هاي ارزي در يك س��ال اخير 
كه ربطي به مديريت هدفمندي نداشت، اتفاق نمي افتاد 
آنها اكنون مانن��د ماه هاي ابتدايي آغ��از هدفمندي 
س��كوت كرده بودند. لذا در اينجا قص��د دارم تا به 
دفاع كامل از آنچه دولت در قال��ب طرح يارانه ها 
انجام داد، بپردازم. بنابراين از همه منتقدان دولت 
و كساني كه مسبب وضعيت كنوني را اجراي طرح 
هدفمندي مي دانند، درخواس��ت مي كنم يك بار ديگر اهداف 
قانون هدفمندي را به دقت مطالعه كنن��د. اولين هدفي كه در 
قانون مطرح ش��ده، مديريت مصرف انرژي اس��ت. دولت قصد 
داش��ت مصرف انرژي را مديريت كند. مصرف انرژي در كشور 
ش��ديداً فزاينده بود. برآوردها نش��ان مي داد با ادامه  روند قبلي 
درآينده  نزديك، اقتص��اد ايران با چالش ه��ا و تهديدات جدي 
مواجه مي شود. حتي برآوردها نشان مي داد كه در افق 1404، 
تمام نفت توليدي  كش��ورمان را بايد خودم��ان مصرف كنيم. 
بنابراين يكي از مهم ترين اهداف اجراي قانون هدفمندي اين 
بود كه بتوانيم با تمهيداتي مصرف انرژي را كاهش دهيم و اين 
رشد شتابان مصرف انرژي را كم كنيم. اين هدف اوليه  قانون 
بود كه در متن ابتدايي لايحه و قانون هدفمندي آمده بود. 
اگر يادتان باشد، در همان روزها و ماه هاي ابتدايي هرجا 
كه دولتي ها مي رفتند و مي خواستند از قانون دفاع كنند، 
مصرف بالا را مثال مي زدن��د و مي گفتند ما مي خواهيم 
با اج��راي اين قانون مص��رف انرژي در كش��ور را كاهش 
دهيم. موضوع دوم عدالت بود. معتق��د بوديم روش قبلي 
پرداخت يارانه ها در كشور خلاف عدالت است. دولت اعتقاد 
داشت روش قبلي به نفع اقشار مرفه و به ضرر افراد آسيب پذير 

من نه به عنوان دبير ستاد هدفمندي بلكه 
به عنوان يك كارشناس اقتصادي مي گويم 
دليل نابساماني هاي كنوني اقتصادي 
كشور هدفمندي نيست. در اين ميان 
اتفاقاتي رخ داد كه غيرقابل پيش بيني بود 
مانند شوك هاي ارزي در يك سال اخير. با 
رخ دادن شوك هاي ارزي همه متغيرهاي 
اقتصاد ايران و به خصوص هدفمندي 
هدفمندي  گرفتند.  قرار  تأثير  تحت 
خيلي خوب تئوريزه شد و خيلي خوب 
هم اجرايي شد اما در عرصه هاي ديگر 
اقتصاد كشور مشكلاتي  رخ داد. مشكلات 
پيش آمده  هم قابل پيش بيني نبود 
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جامعه است. به همين دليل معتقد بوديم كه اگر بياييم قيمت 
حامل هاي انرژي را افزايش داده و قسمتي از مابه التفاوت آن را به 
خود مردم به صورت نقدي بدهيم، بهتر از روش قبلي است و به 
عدالت نزديك تر است. همين كار را هم كرديم. به هر نفر قرار شد 
مبلغ 45 هزار و 500 تومان به صورت يارانه  نقدي پرداخت شود. 
همين مبلغ در مجموع توانست طبق آمارهاي رسمي كه مراكز 

آماري منتشركردند، شكاف طبقاتي را در جامعه كاهش دهد. 
لطفا آمار بدهيد؟

حتما، نخستين س��الي كه اجراي هدفمندي يارانه ها 
اثرش را بر اقتصاد گذاشت، س��ال 90 بود. گزارش رسمي مركز 
آمار ايران مي گويد در سال 1389 ضريب جيني كل كشور41 
صدم بود كه در س��ال 1390 به رقم 37 صدم رس��يده اس��ت. 
ضريب جيني كش��ور در مناطق روس��تايي در س��ال 1389 از 
38 صدم به 34 صدم در س��ال 1390 رسيده است. حال سؤال 
بنده از شما اين است شما در چه سالي مي توانيد اينقدر بهبود 
وضعي��ت رفاهي مردم را مش��اهده كنيد؟ لذا يك س��ال بعد از 
اجراي قانون، كاملًا يك بهبود رفاهي و معيشتي را مي توان در 
سطح اقشار فقير جامعه لمس كرد. اينها را آمار به ما مي گويد. 
بنابراين به آن عدالتي كه در ابتداي اج��راي قانون قولش را به 
مردم داده بوديم، رسيديم. واقعيت اين است كه با اجراي قانون 
هدفمندي يارانه ها وضعيت رفاهي اغلب خانوارهاي ايراني كه 
جزو طبقات آس��يب پذير جامعه بودند با پرداخت يارانه نقدي 
بهبود قابل ملاحظه اي داشته است. ش��ما ببينيد وقتي به يك 
خانوار پنج نفره روستايي ماهانه حدود 230هزارتومان به صورت 
نقدي پرداخت شود چه اتفاقي در وضعيت رفاهي آن خانوار رخ 
مي دهد. حالا اگر اجازه دهيد ب��ه چند   آمار نيز درباره  مديريت 
مصرف انرژي در كشور اشاره كنم. طبق گزارش رسمي وزارت 
نيرو، پس از اج��راي هدفمندي يارانه ها، نرخ رش��د 9درصدي 
مصرف برق اكنون به يك درصد رسيده است. مصرف مشتركان 

خانگي در طول سال 10/33درصد كاهش داشتيم، درحالي 
كه درسال 1390، 1/5ميليون مشترك اضافه شده است. 

مصرف س��وخت نيروگاه ها هم س��الانه 5ميليارد دلار 
كاهش داشته است. حتي وزارت نيرو در گزارشي اعلام 
كرد در ماه هاي اخير براي نخستين بار مصرف خانگي 
برق و آب به حد استاندارد جهاني نزديك شده است 
و اين يك موفقيت بسيار بزرگ محسوب مي شود. 
همچنين از سوي ديگر، ما در مصرف بنزين نيز با 
كاهش چشمگير مصرف مواجه بوديم. به نظر شما 
اهداف محقق نش��ده؟ با اينكه در ح��ال حاضر و با 
وجود اينكه سالانه 1/5ميليون به خودروهاي كشور 

اضافه مي شود، اما مصرف بنزين روند كاهشي نسبت 
به گذشته داشته است. از سوي ديگر، مصرف گاز خانگي 

و نفت كوره هم از ديگر نگراني هاي ما در حوزه  مصرف بود 
كه خدا را ش��كر با اجراي قانون هدفمندي مصرف تمام اين 

حامل به استاندارد جهاني نزديك ش��د. در سال 1388 فروش 
گندم توس��ط دولت 11/2 ميليون تن بود كه در سال 1390 به 
8/8 ميليون تن و تا پايان آبان ماه سال جاري به 4/4 ميليون تن 
رس��يده، يعني نه تنها مصرف كاهش يافته، بلكه حضور بخش 

خصوصي در خريد و فروش گندم نيز افزايش يافته است. 
اما اوضاع آمار در س�ال 91 خيلي تناس�بي با 90 
ن�دارد. مث�لًا وضعيت بنزي�ن آن گونه كه ش�ما 

مي گوييد خيلي هم مناسب نيست؟
بله، قبول دارم قاچاق بنزين در ماه هاي اخير با افزايش نرخ ارز 

روند افزايشي داشته. 
بالاخره خود افزايش نرخ ارز هم متأثر از اجراي 
طرح هاي اقتصادي در اين سال هاس�ت و آيا ما 
ق�ادر نبودي�م ش�وك هاي ارزي را بهت�ر مديريت 

كنيم؟
دولت تمام توان خود را براي آرام كردن بازار ارز به كار بست، الان 
هم وضعيت بهتر از قبل است و ان شاءالله بهتر از اين هم مي شود. 
آقاي فرزين! از جمله مسائلي كه همواره قبل از 

اجراي طرح از س�وي منتقدان ادعا مي ش�د، تورم 
افسارگسيخته  ناش�ي از افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي بود. منتقدان مي گفتند پس از اجراي طرح به 
علت پرداخت نقدي يارانه ه�ا، اقتصاد ايران پس از 
يكي دو س�ال با افزايش س�طح عموم�ي قيمت ها 
روبه رو مي شود و الان پس از گذشت دو، سه سال اين 
اتفاق افتاده و پيش بيني منتقدان به حقيقت نزديك 
ش�ده اس�ت. برخي مي گويند نقدينگي حاصل از 
هدفمندي وضعي�ت را اين گونه كرده و برخي ديگر 

عوامل ديگري را عنوان مي كنند. 
خود دولت قبل از آغاز طرح چند نگراني عمده داشت. يكي از 
نگراني هاي عمده  دولت، افزايش سطح عمومي قيمت ها بود 
و ديگري ركود تورمي بود كه احتمال م��ي داد در اثر افزايش 

هزينه هاي توليد رخ بدهد. آنچه دولت هم��واره بر آن تأكيد 
مي كرد، اين بود كه هيچ گاه باز توزيع نق��دي يارانه ها تورم زا 
نيس��ت. دولت اعتقاد دارد اگر بتوانيم پاي��ه  پولي را كنترل و 
حفظ كنيم، هي��چ گاه نقدينگي تورم زا نخواهد ب��ود. البته از 
منظر افزايش هزينه ه��اي توليد امكان افزاي��ش تورم وجود 
دارد، لذا دولت بر اين باور بود كه پولي كه از طريق مابه التفاوت 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي به مردم باز توزيع مي ش��ود، 
هيچ گاه تورم زا نيست. شما پس از هدفمندي مشاهده كرديد 
 )PPi( كه به دليل افزايش قيمت انرژي، قيمت عمده فروشي
افزايش پيدا كرده و چون قيمت عمده فروش��ي افزايش پيدا 
ك��رد، روي »CPi« نيز اثر گذاش��ت، لذا اين رون��د به دليل 
افزايش قيمت انرژي تقريباً روندي صعودي داش��ت. بنابراين 
براساس مطالعات علمي تنها بخشي از تورم سال 1390 ناشي 
از افزايش قيمت حامل هاي انرژي بود. دليل عمده اش هم اين 
بود كه پس از اجراي طرح به خاط��ر مديريت موفق دولت بر 
متغير هاي پولي تنها كمتر از هش��ت درصد تورم سال 1390 
به دليل اجراي هدفمندي يارانه ها ب��ود كه البته ما اين اعداد 
را در سناريوهاي خودمان پيش بيني مي كرديم اما اگر يادتان 
باشد، از اواخر س��ال 1390 اتفاقات ديگري در اقتصاد ايران 
مي افتد. ش��وك هاي ارزي با تكانه هاي س��نگين وارد فضاي 
اقتصادي كشور شده و بازار را مختل مي كند. شوك هاي ارزي 
 PPi , CPiكه از اواخر سال 1390 وارد اقتصاد ايران شده و
را تحت تأثير خود قرار داده به گونه اي كه حتي برخي را بر آن 
مي دارد تا هدفمندي را مقصر نابساماني هاي اخير بدانند. غافل 
از اينكه شوك هاي ارزي هزينه هاي توليد را دريك سال اخير 

افزايش داده  است. 
برخي واحده�اي توليدي با اج�راي هدفمندي 
تعطيل شدند حتي برخي از نماينده هاي مجلس 
چندي پيش اعلام كردند 70درصد توليد ورشكسته 
شده يا در همين نامه اخير اقتصاددانان گفته شده 

1570 واحد توليد وضعيت نامناسبي دارند. 
درباره صحبت هاي نمايندگان مجلس، نمي دانم مأخذ 
اين عدد كجاست. قطعاً اشتباه و يك سياه نمايي از 
اقتصاد كشور است. اما در خصوص تعطيلي واحدها 
ناش��ي از هدفمندي بايد در مقطع سال 1389 و 
1390 آن را بررسي نماييم، نه براي سال 1391. 
اول اينكه تعطيلي واحدها در اقتصاد در تمام دنيا 
اتفاق مي افتد و مي تواند دلاي��ل مختلفي مانند 
س��وء مديريت، س��يكل هاي تجاري، بحران هاي 
كارگري، مش��كلات نقدينگي و... داش��ته باشد 
كه در تمام اقتصادهاي دنيا نيز طبيعي اس��ت. اما 
زماني اين تعطيلي نگران كننده مي ش��ود كه تعداد 
بنگاه هايي كه تعطيل مي شوند از تعداد بنگاه هايي كه 
به وجود مي آيند، بيشتر ش��ود و اين پديده را نيز مي توان 
در نرخ رشد صنايع و حتي در نرخ رشد كشور مشاهده نمود. 
نرخ رشد سال 1389 يكي از نرخ هاي رشد بالاي كشور در دهه 
اخير بوده و نرخ رشد سال 1390 نيز 4/2 درصد بوده كه اين 

را نيز تأييد نمي كند. 
درباره تعطيلي تعدادي از بنگاه ه��ا لازم به توضيح مي  دانم كه 
وزارت كار ماهانه گزارش هايي منتش��ر و دلايل آنها را نيز ذكر 
مي كند كه در اين دو س��ال نه تنها تع��داد تعطيلي ها افزايش 
نيافت، بلكه كاهش نيز داشت، نه به اين معنا كه هيچ بنگاهي 
تعطيل نشده بلكه به اين معنا كه تعداد بنگاه هاي تعطيل شده، 
افزايش نداشت. از طرف ديگر، بايد بپذيريم كه افزايش قيمت 
انرژي قطعاً بر قيمت تمام شده توليد واحد توليدي اثر مي گذارد 
و اين اثر با تغيير تكنولوژي و اصلاح رفتارهاي مصرفي مي تواند 
كاهش يابد؛ موضوعي كه از نكات مثبت قانون اس��ت. اصلًا در 
اجراي هدفمند كردن يارانه ها و افزايش قيمت هاي حامل هاي 
انرژي، قيمت ها يك علامت به توليدكنندگان و مصرف كنندگان 
غير مولد هستند كه بايد در مصرف صرفه جويي كرد و اين پيام 

اخلاقي و فرهنگي نبود، بلكه پيام اقتصادي بود. 

تعطيلي واحدها در اقتصاد در تمام دنيا 
اتفاق مي افتد و مي تواند دلايل مختلفي 
مانند سوء مديريت، سيكل هاي تجاري، 
بحران هاي كارگري، مشكلات نقدينگي 
و... داشته باشد كه در تمام اقتصادهاي 
دنيا نيز طبيعي است اما زماني اين تعطيلي 
نگران كننده مي شود كه تعداد بنگاه هايي 
كه تعطيل مي شوند از تعداد بنگاه هايي 
كه به وجود مي آيند، بيشتر شود و اين 
پديده را نيز مي توان در نرخ رشد صنايع 
و حتي در نرخ رشد كشور مشاهده نمود
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بهناز قاسمي  
  صنعتي كه حدود نيم قرن از شكل گيري آن مي گذرد 
و لكوموتيو صنايع نام دارد، اكنون در ش��رايطي قرار 
گرفته كه فع��الان آن حاضرند توليد را دودس��تي به 
دولتمردان تقديم كنند تا شايد آنها بتوانند خودرو ارزان به دست 
مصرف كننده برسانند. اكنون دومين صنعت بزرگ كشور )پس از 
نفت و گاز( به دليل زياده خواهي ها، نداشتن بهره وري و وابستگي به 
شركاي خارجي بين زمين و آسمان قرار گرفته و حتي بالاترين مقام 
اجرايي كشور نيز نتوانسته آنها را به اطاعت از دولت و رعايت حقوق 

مصرف كننده مجاب كند. 
ش��ايد زماني كه مديران س��ابق خودروسازي درس��ال 71 تلاش 
مي كردند كه طرح خود را در مجلس به تصويب نمايندگان برسانند 
و با به كارگيري تعرفه تا رس��يدن به مرز خودكفايي، به نوعي اين 
صنعت را تحت حمايت دولت قرار دهند، تصور نمي كردند كه روزي 
با عجز و ناتواني از دولتمردان بخواهند كه دست از سر اين صنعت 
مونتاژي و وابسته بردارد تا اين طفلي كه پس از سال ها هنوز مستقل 
نشده، به دور از فشارها و بعضاً حمايت هاي دولتي، بتواند روي پاي 

خود بايستد. 
آغاز رشد و شكوفايي صنعت خودرو از سال هاي 70-69 با برنامه 
اول توسعه آغاز شد. در آن زمان صنعت خودرو وزني نداشت. پيكان 
و رنو 5 توليد مي شد آن هم سالي 10 الي 15 هزار دستگاه، تالبوت 
تعطيل شده بود و ش��ركت پژو گواهي محركه پژو 504 را مي داد. 
روي آن اتاق پيكان را گذاشتند با ارزبري 7 هزار و 500 دلا ر براي هر 
خودرو. يعني مي توان گفت نه سازمان مهندسي، نه تكنولوژي، نه 
سرمايه و نه نيروي انساني هيچ كدام در سطح معقولي وجود نداشت، 
ولي پتانس��يل بازار در اختيار جاده مخصوصي ها بود، چون بعد از 
جنگ مدت زيادي خودرو توليد نشده بود. خودروهاي توليدشده 
مستهلك شده بودند و از همه مهم تر كشور با رشد جمعيت بالا يي 

مواجه بود. از آن طرف دولت نيز تصميم داشت بعد از جنگ براي 
مردم رفاه به وجود بياورد. اين يك موقعيت استثنايي بود، البته وضع 

واردات هم خوب بود و حجم زيادي خودرو وارد كشور مي شد. 
 در سال هاي 70 تا 72 بيشترين حجم واردات خودرو طي تاريخ بعد 
از انقلا ب ثبت شد. در آن فضاي رقابتي سنگين كه بايد با خودروهاي 
وارداتي )آن هم با دلا ر 70 تا 80 توماني( رقابت مي شد، خودروسازان 
فقط به دنبال راهكاري براي توقف واردات بودند و بس. مديران وقت 
در ايران خودرو با توجه به تجزيه و تحليل عوامل محيطي و امكانات 

كشور يك برنامه ريزي استراتژيك در اين شركت داشتند كه طبق 
آن اول بايد پيكان 1600 توليد مي شد، بعد پژو را كه در حد كمي 
مونتاژ مي شد به خودكفايي برسانند و بعد هم به سمت طراحي و 
توسعه و ايجاد فضاي مناسب براي كارهاي مهندسي محصولا ت 
حركت كنند. كار بر اين اس��اس آغاز و پيكان جديد در اواخر سال 
71 وارد بازار شد، با توليد بسياركم و تعداد زياد قطعاتي كه از خارج 
تهيه شده بود. همزمان بايس��تي منابع مالي تأمين مي شد. در آن 
زمان منابعي به جز پول خريداران كه به صورت پيش فروش دريافت 
مي شد، وجود نداشت. به همين خاطر اين پيش فروش ها در صنعت 
خودرو نقش كليدي داشت يعني نقش اصلي براي توسعه صنعت 

خودرو را خريداران و مصرف كنندگان برعهده داشتند. 
تا اينكه دولت در اواخر سال 71 طرح خودرو را به مجلس برد و به 
تصويب رس��اند و همزمان با بهره گيري از امكانات كشور، صنعت 
قطعه س��ازي راه اندازي ش��د. به گفته مديران وقت، از آنجايي كه 
مونتاژ ارزش افزوده نداشت، مديران شركت به دنبال مونتاژكاري 
نبودند، بلكه ب��ا تدوين يك برنامه 10س��اله با هدف رس��يدن به 
خودكفايي تلاش كردند كه چش��م انداز روش��ني را براي صنعت 
خودرو ترسيم كنند. بر اس��اس اين برنامه، بايد در برنامه 10 ساله 
اول، شبكه هاي مهندسي، طراحي، بخش هاي تحقيقات و پژوهشي 
براي توليد قطعات ايجاد مي شد. بعد مرحله تغييرات براي بالا  بردن 
كيفيت، كاهش مصرف سوخت، افزايش ايمني و تنوع ظاهر مورد 
نظر بود. مرحله بعدي، طراحي كامل بود و قرار بود خودرويي را با 

برند ملي طراحي، توليد و به بازار جهاني صادر كنند. 
براساس برنامه 10 ساله اول بايد نياز داخل مرتفع شود چون بازار 
نمايي ناعادلا نه داش��ت، زيرا مردم براي خريد خودرو بايد دو سال 
و نيم در نوب��ت مي ماندند. تا زماني كه اين ص��ف از بين نمي رفت، 
نمي شد از تعادل بازار س��خن گفت. بعد از رفع اين مانع، نوبت به 
صادرات مي رسيد. قرار بود براساس قانون به سمت جهاني سازي 
صنعت خودرو برويم، يعني در بازار جهاني فروش داشته باشيم و با 

رقباي خارجي رقابت كنيم. 
 اما با كنار گذاش��تن اين برنامه 10 س��اله و نبود تداوم در تدوين 
استراتژي هاي جديد در صنعت خودرو و نيز دلارهاي ارزاني كه به 
تدريج واردات قطعات را ارزان تر از توليد آنها مي كرد، اين صنعت 
گسترده به يك مونتاژ كار تبديل شد. اين سوء مديريت در صنعت 
خودرو به شكل خاص نمود يافت به طوري كه با كاهش تيراژ توليد 
و تحت فشار قرار دادن دولت به فكر حمايت هاي بيشتر، از جمله 

دريافت مجوز آزادسازي قيمت ها افتادند. 
  تكرار داستان گراني سال 71 خودرو 

احمد نعمت بخش، دبير انجمن خودروسازان كه مسئوليت حمايت 
از اين صنعت را به عهده گرفته، مي گويد: آشفته بازاري كه امسال 
دلالان در بازار خ��ودرو به راه انداختند، در س��ال 1371 نيز تكرار 
ش��ده بود. در آن زمان به دليل توليد ان��دك، متقاضيان مدت ها 
در نوبت دريافت خودرو مي ماندند و دلالان ني��ز با رانت هايي كه 
داشتند، خودرو را در حاش��يه بازار، چندين برابر گران تر به فروش 
مي رساندند. البته در آن زمان وزارت بازرگاني با نظر شوراي اقتصاد 
به خودروس��ازان اجازه داد با افزايش قيمت، خ��ودرو را دربازار به 
فروش برس��انند و با اين اقدام به تدريج قيمت ها به تعادل رسيد. 
البته با ممنوعيت واردات از سال 73، فرصت مناسبي به وجود آمد 
تا خودروسازان در فضاي داخلي به رقابت بپردازند. وي در پاسخ به 
اين پرسش كه رقابت در بازار انحصاري به چه معني است، مي گويد: 
در همه جاي دنيا سياستگذاران تعرفه مي گذارند تا از صنعت شان 
حمايت كنند. علت اينكه از سال 73 ممنوعيت واردات انجام شد 
به دليل اين بود كه پولي نبود، كشور از لحاظ ارزي مشكل داشت، 
دلا ر هم از 70 تومان به 110، 130 تومان و يكدفعه به 790 تومان 
پرش كرد، دولت محدوديت مصرف ارز گذاشت از اين رو مجلس 
براي واردات خودرو تعرفه تعيين كرد. اگر در حال حاضر برخي به 
وجود رقابت در بازار خودرو اعتقادي ندارند، دلايل ديگري دارد نبايد 
همه تقصيرها را به پاي صنعت خودرو نوشت. اين فرصتي بوده براي 
صنعت خودرو و قطعه سازي كه كشور آن را به وجود آورد. هر سال 
براي بهبود پيكان 70 الي 80 سطح تغيير ارائه مي شد و موتور پيكان 
سه بار تغييرات اساسي را تجربه كرد. مثلاً  موتور آن كاربراتوري بود 

 خـودرو 
 با دستور حركت نمي كند! 

نعمت بخش: آشفته بازاري كه امسال دلالان 
در بازار خودرو به راه انداختند، در سال 1371 
نيز تكرار شده بود. در آن زمان به دليل توليد 
اندك، متقاضيان مدت ها در نوبت دريافت 
خودرو مي ماندند و دلالان نيز با رانت هايي 
كه داشتند، خودرو را در حاشيه بازار، چندين 
برابر گران تر به فروش مي رساندند. البته 
در آن زمان وزارت بازرگاني با نظر شوراي 
اقتصاد به خودروسازان اجازه داد با افزايش 
قيمت، خودرو را در بازار به فروش برسانند 
و با اين اقدام به تدريج قيمت ها به تعادل رسيد

در سال آينده با توجه به تحريم ها  اگر توليدات مان قابل صادرات نباشند و 
ارزآوري براي كشور نداشته باشند، ديگر توجيه اقتصادي نخواهند داشت و اين 

خطر، صنعت خودرو و قطعه سازي كشور را تهديد مي كند
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كه انژكتوري شد و روي آن سيس��تم كاتاليز نصب شد. همه اين 
تغييرات را جوانان ما شكل دادند. با درآمدي كه در حقيقت با فروش 
پيكان داش��تيم، تمام اين كارها صورت گرفت. البته بخش عمده 
ش��رايط صنعت خودرو را مردم تحمل كردند، پيكان سوار شدند، 
مش��كلا ت آن را هم تحمل كردند تا امروز به يك سطح قابل قبول 
رسيدند و صاحب خودروهايي مثل سمند و 206 صندوقدار هستند 

كه كاملاً  توليد داخلي است. 
نعمت بخش در پاسخ به اين پرسش كه اگر توليد داخلي است پس 
چگونه خودروسازان از تحريم ها سخن مي گويند، مي افزايد: كشور 
ما در معرض تحريم است و  دنياي صنعتي اكنون با ما رفاقتي ندارند 
كه هيچ، بلكه دش��مني هم مي كنند. پس ما بايد بازار خودمان را 
حفظ كنيم تا بتوانيم صنعت خود را گسترش دهيم. زماني كه دنيا با 
ما دشمني مي كند پس ما بايد بازار داخلي خود را محكم نگه داريم 
و به ديگران ندهيم و همان طور كه بارها تأكيد كرده ام، مواد اوليه 
صنعت قطعه سازي، وارداتي اس��ت و زماني كه قطعه توليد نشود، 
قطعاً توليد خودرو نيز كاهش مي يابد. همان طور كه خودروسازان 
خودروهاي آماده را در پاركينگ نگه��داري كردند به دليل اينكه 

نقص قطعه داشتند. 
  مصوبه جنجالي دولت 

هرچند كه اين صنعت از دهه 80 تاكنون بدون اس��تراتژي توليد، 
فعاليت كرده و وزارت صنايع و معادن سابق نيز با تعيين قيمت هاي 
مصوب تلاش ك��رده از بالا رفتن قيمت ها جلوگي��ري كند، اما در 
سال جاري كه سومين سال اجراي قانون هدفمندي يارانه ها بود، 
با گران شدن نرخ ارز و هزينه هاي توليد، اين صنعت به شدت افت 
كرد و خودروس��ازان با كاهش توليد و عرضه، س��ازمان حمايت را 
تحت فشار قرار دادند و در طول 10ماهه امسال، قيمت خودرو در 
كارخانه دو بار افزايش يافت. اما در بهمن ماه ناگهان هيئت وزيران با 
موافقت رئيس جمهور مصوبه اي را گذراند كه براساس آن قيمت ها 
آزادسازي شده و خودروسازان نيز موظف شدند در صورت فروش 
خودرو بالاتر از قيمت متوس��ط نرخ تجاري و بازار، مابه التفاوت را 
به خزانه واريزكنند. البته اين مصوبه ش��ش ماه قابل اجرا اس��ت و 
چنانچه در اين مدت خودروس��ازان نتوانند قيمت ها را در بازار به 
تعادل برسانند و توليدشان را افزايش دهند، مورد تجديد نظر قرار 
مي گيرد. با ابلاغ اين مصوبه، قيمت پرايد به 20 ميليون تومان، پژو 
206 خودروي سال 1998 فرانسه به 32 تا 52ميليون تومان، بسته 
به مدل من درآوردي ايران خودرو، پژو 405، خودروي منسوخ شده 
سال 1988 شركت pSA )پژو و سيتروئن( فرانسه به 23 ميليون 
تومان، پژو پارس، خوش تيپ شده 405، به قيمت 30 تا 35 ميليون 
تومان، تندر 90، خودروي كلاس C با ظاهري امروزي! داخل اتاق 
شيك مطابق خواست و نياز مصرف كننده از بهترين پلاستيك هاي 
آب شده داخلي! به36 تا 37 ميليون تومان، رانا، خودروي تركيبي 
موتور 206، بدنه 206 اس دي تغييريافت��ه! و مهم تر از همه با آرم 

س��مند )اس��ب تيزروي ايران خودرو(! با تمام امكانات لازم براي 
رانندگي به 32 تا 35 ميليون تومان همچنين تيبا، زيباي ايراني، 
ظاهري كاملاً به روزشده، كلاس C، موتور ريو، بدنه؟! به 22 ميليون 

تومان رسيد. 
به طوري كه وزير صنعت و معاونانش به دفاع از اين صنعت پرداختند 
و با اين توجيه كه اگر قيمت ها را ارزان كنيم توليد آسيب مي بيند، به 

تضييع حقوق مصرف كنندگان ادامه دادند. 
   قيمت هاي كنوني پا برجا نيست 

رئيس پيشين سازمان گسترش و نوس��ازي صنايع ايران، درباره 
آشفته بازاري كه در سال جاري براي صنعت خودرو اتفاق افتاده، 
معتقد است اين صنعت در سال هاي گذشته بدون برنامه مشخص 
اداره شده و چش��م انداز روش��ني از آينده توليد و حتي بازارهاي 
صادراتي وجود ندارد. اين شرايط موجب شده خودروسازان روز به 

روز از دولت كمك هاي بيشتري را طلب كنند. 
ويسه درباره چشم انداز سال آينده اين صنعت مي گويد: افزايش نرخ 
ارز همه شركت هاي خودروسازي را تحت تأثير قرار داده و حتي در 
خودرو پرايد كه ميزان داخلي سازي  بالا بوده و وابستگي كمتري به 
قطعات وارداتي دارد، به دليل وابس��تگي قطعه سازان به مواداوليه 
توليد، اگر قبلًا قيمت تمام شده اين خودرو با دلار هزار تومان 6 هزار 
دلار بوده، اكنون با دلار 3 هزار توماني به حدود 15ميليون تومان 
افزايش يافته و اين منطق غيرقابل انكار در توليد خودرو است. حتي 
به جرئت مي توان گفت كه قيمت هاي كنون��ي خودرو نيز پابرجا 
نخواهد ماند، چراكه با كاهش شديد توليد، اكنون انباشتگي عرضه 
خودرو در سطح خرده فروشي خالي ش��ده و با اين شرايط در سال 
آينده عرضه از تقاضا عقب خواهد ماند كه افزايش قيمت ناشي از 

عدم عرضه را شاهد خواهيم بود؛ همانند اتفاقي كه در بازار برخي 
خودروها مانند پژو206 رخ داد. با اين شرايط اگر هم اكنون تصميم 
گرفته شود مديريت درستي در صنايع خودروسازي جايگزين شود 

و توليد به روال سابق بازگردد، حداقل دو سال زمان لازم دارد. 
وي مي افزايد: اكنون قيمت واقعي خودرو در بازار به دلار آزاد نزديك 
شده است. وقتي قيمت برخي انواع 206 به حدود 45ميليون تومان 
افزايش يافته، اين به معناي تعيين نرخ خ��ودرو در بازار مصرف بر 
مبناي دلار 3 هزار توماني است و به نظر مي رسد كه تعيين قيمت 
خودرو بر مبناي ارز مبادله اي توس��ط دولت هيچ تأثيري در ثبات 
قيمت هاي خودرو در بازار نخواهد داش��ت. اين اقدام تنها موجب 
خواهد شد تا بخشي از حاشيه سودي كه تا كنون به جيب دلال هاي 
بازار خودرو واريز مي ش��ده، اكنون به ش��ركت هاي خودروسازي 
داخلي تخصيص پيدا كند. از آنجا كه با كاهش عرضه، قيمت همه 
خودروها با ارز 3هزار توماني تثبيت ش��ده است، با تعيين رسمي 
قيمت خودرو بر مبناي ارز مبادله اي افزايش چنداني را در قيمت 
خودرو ش��اهد نخواهيم بود و تنها قيمت پرايد است كه به حدود 

15ميليون تومان افزايش خواهد يافت. 
  بازار در سال آينده

اما آنچه كه بيش از اتفاقات گذشته خودروسازان و بازار را با شوك 
جديدي روبه رو ك��رد، اظهارات انتق��ادي رئيس جمهور از مصوبه 
آزادسازي قيمت هيئت وزيران بود. اوايل اسفند ماه در شرايطي كه 
خودروسازان از روند صعودي قيمت ها در بازار سرخوش بودند و به 
اميد اينكه طبق مصوبه بهمن ماه هيئت وزيران، قيمت ها آزادسازي 
شده و تا تير ماه س��ال آينده فرصت دارند تا بازار را تنظيم كنند و 
قيمت ها را كاهش دهند، به يكباره رئيس دولت در نخستين روزهاي 
اسفند در گفت وگوي تلويزيوني نسبت به گراني قيمت خودروها 
انتقاد كرد و دستور داد خودروسازان خودشان قيمت ها را اصلاح 
كنند. با اين اتفاق جديد، مسئولان به دستپاچگي افتادند و مديران 
خودروسازها از اصلاح قيمت ها سخن گفتند. البته شايعاتي مبني 
بر تغيير مديران عامل دو خودروس��از بزرگ كشور، ايران خودرو و 
سايپا نيز منتشر ش��د.  اما پس از گذش��ت چند روز با اولتيماتوم 
شوراي رقابت و وزير صنعت، قطعه سازان به ميدان آمدند و در جمع 
خبرنگاران اعلام كردند، هزينه هاي توليد قطعه بس��يار بالاست و 
امكان توليد با قيمت پايين وجود ن��دارد. 30درصد قيمت خودرو 
به خزانه واريز مي شود، اگر دولت خواهان ارزاني است، اين رقم را 
از قيمت خودرو حذف كند. البته خودروسازان نيز به طور جداگانه 
شرط و شروطي را براي ارزاني قيمت ها اعلام كردند مبني براينكه 
اگر به خودروس��ازان ارز مرجع بدهند، قيمت ح��دود 18 درصد 
كاهش مي يابد و همچنين اگر تسهيلات بانكي با نرخ سال گذشته 
در اختيار خودروس��ازان قرار گيرد و به جاي پرداخت 135 درصد 
ارزش اسناد اعتباري، امكان گشايش اعتبار با پرداخت 10 درصدي 
فراهم شود نيز كاهش 10 درصدي قيمت خودرو را خواهيم داشت 
و به هيچ وجه كاهش دس��توري قيمت خودرو امكانپذير نيست و 
تا زماني كه پيش شرط خودروس��ازان عملي نشود، كاهش قيمت 
اتفاق نمي افتد. البته علي خاكس��اري، استاد دانشگاه و كارشناس 
خودرو معتقد است: به رغم تعيين ش��رط و شروط خودروسازان، 
شايد با فشار دولت در نهايت در 20 روز باقي مانده از سال، قيمت ها 
10 تا 20 درصد كاهش يابد، اما از س��ال آينده ديگر نمي توانند با 
اين قيمت هاي دستوري، خودرو توليد و عرضه كنند. مگر اينكه با 
پرداخت تسهيلات بانكي نقدينگي مورد نياز اين صنعت تأمين شود 
و بارديگر تيراژ توليد افزايش يابد. شايد با اين اقدامات صنعت خودرو 
به آرامش برس��د، اما همزمان نيز گرفتاري هايي به همراه خواهد 
داشت. وي مي افزايد: با توجه به تحريم ها و گرفتاري هاي ارزي در 
كشور، اگر توليداتمان قابل صادرات نباشند و ارزآوري براي كشور 
نداشته باشند، ديگر توجيه اقتصادي نخواهند داشت و اين خطر، 
صنعت خودرو و قطعه سازي كش��ور را تهديد مي كند. از اين رو در 
شش ماه ابتداي سال 92 كه تقاضا نيز با توجه به افزايش قيمت ها 
كاهش مي يابد، اگر توليد با صادرات همراه نش��ود، كارخانجات به 
شدت متضرر مي شوند و شاهد انباشت كالا در كارخانجات خواهيم 
بود. به عبارت ديگر در كنار كمك نقدي دولت، براي تأمين سرمايه 
در گردش توليدكنندگان، بايد فكري هم براي صادرات بكنند.   

اگر به خودروسازان ارز مرجع بدهند، 
قيمت حدود 18 درصد كاهش مي يابد و 
همچنين اگر تسهيلات بانكي با نرخ سال 
گذشته در اختيار خودروسازان قرار گيرد 
و به جاي پرداخت 135 درصد ارزش اسناد 
اعتباري، امكان گشايش اعتبار با پرداخت 10 
درصدي فراهم شود نيز كاهش 10 درصدي 
قيمت خودرو را خواهيم داشت و به هيچ وجه 
كاهش دستوري قيمت خودرو امكانپذير 
نيست و تا زماني كه پيش شرط خودروسازان 
عملي نشود، كاهش قيمت اتفاق نمي افتد
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گزارش ويژه

ي
صاد

اقت

وحيد حاجي پور 
زماني كه طرح تحريم نفت ايران از سوي 
امريكا در دستور كار قرار گرفت بسياري 
از چهره هاي تأثيرگ�ذار ايالات متحده از 
جمله ديك چني ب�ا آن مخالفت كردند به طوري كه 
تل آويو در اظهار نظرهايي غيررسمي، چني را حافظ 
منافع ايران در كاخ سفيد خواند! البته علت هم كاملًا 
مشخص بود زيرا غايتي جز شكست در انتظار طرح 

امريكا نبود. 
 تحري�م نفت اي�ران مخالف�ان و موافقان بس�ياري 
داشت؛ مخالفان عمدتاً براين باور بودند با اين اقدام 
نه تنها هيچ گام مثبتي در تغيير رفتار سياسي ايران 
ايجاد نمي ش�ود بلكه جمهوري اس�لامي ايران را به 
نقطه اي پيش مي ب�رد كه مي تواند امني�ت انرژي را 
از طري�ق ايجاد محدودي�ت در عب�ور نفتكش ها از 
تنگه هرمز به خطر بيندازد. از س�وي ديگر موافقان 
تحريم معتقد بودند با عملي ك�ردن تئوري مذكور، 
درآمدهاي ايران به افول رفته و اقتصاد ايران دچار 
از هم پاشيدگي وحش�تناكي خواهد شد. ايران نيز 
قب�ل از آغاز تحريم ه�ا، فروش نفت به كش�ورهاي 
اروپايي را متوقف و قراردادهاي آتي را ملغي كرد كه 
با نگراني هاي بسياري از سوي شركت هاي نفتي قاره 

سبز همراه شد. 
  كليد خوردن تحريم

بخشي از طرح تحريم هاي جديد عليه ايران در اواخر سال 
2011 تعريف و در آغازين روزهاي سال 2012 دنبال شد. 
تحريم بانك مركزي ايران از سوي امريكا تنها چند ساعت 
مانده به آغاز سال نو ميلادي و تحريم نفتي ايران از سوي 
اروپا در نشست 23 ژانويه، بي شك به عنوان چالش سوم و 
مهم مطرح است كه بسياري از معادلات سياسي و اقتصادي 

جهان را دستخوش بحران كرد. 

تحريمي كه بي ش��ك ج��زو بي س��ابقه ترين تحريم هاي 
بين الملل��ي اس��ت و در عرف حق��وق بين المل��ل اقدامي 
غير قانوني و خارج از قواعد معم��ول بين روابط بين المللي 
دول و حتي دولت ها – شخصيت هاي حقوقي بين المللي 

است. 
هر چند كه ريس��ك اين اقدام و نگراني از پيامدهاي آن، تا 
جايي بود كه اغلب كارشناسان بين المللي بازار نفت نسبت 

به تبعات آن هشدار دادند. 
به نظر مي رسد دو مسئله در ايجاد حساسيت بازار به نفت 
ايران دخالت دارد: يكي جايگزيني بيش از دو ميليون بشكه 
نفت ايران كه عربس��تان و ديگر كش��ورهاي توليد كننده 

هم اكنون ت��وان ارائه اين مي��زان نفت به ب��ازار را ندارند و 
ديگري موقعيت ژئوپلتيك ايران و اشراف بر تنگه هرمز كه 
دامنه اثر گذاري آن به مراتب بيشتر از حذف نفت صادراتي 

ايران خواهد بود. 
در حال حاضر روزانه بدون احتساب نفت ايران، بيش از 15 
ميليون بشكه نفت خام كشورهاي عربستان، كويت، عراق، 
امارات و قطر از اين تنگ��ه عبور مي كند. علاوه بر آن، بيش 
از يك ميليون بش��كه در روز مجموع فرآورده هاي نفتي و 
سالانه بيش از 76 ميليارد متر مكعب LNG از سوي قطر 
و 8 ميليارد متر مكعب LNG از سوي امارات از اين منطقه 
عبور مي كند. بنابراين جرقه هر بحران��ي مي تواند امنيت 
صدور نفت و گاز منطقه را با مشكل روبه رو كند و البته تأثير 
رواني آن بسيار بيشتر از تأثير فيزيكي، بازار را تحت الشعاع 

قرار خواهد داد. 
تحريم ص��ادرات نفت ايران اولين اث��رات منفي خود را در 
بازارهاي نفت گذاشت و موجب افزايش قيمت نفت تا 125 

دلار در هر بشكه شد. 
  اقدام پيش دستانه

از نخستين روزهاي پخش شايعه طرح تحريم نفتي ايران 
از سوي اروپا، وزارت نفت جمهوري اسلامي ايران بر عرضه 
مناس��ب نفت به بازار تأكيد ك��رد و در پي تصويب تحريم 
نس��بت به پيامدهاي سياس��ي كاري در بازار نفت هشدار 

داد. 
وزارت نف��ت جمه��وري اس��لامي اي��ران در واكن��ش به 
تحريم هاي اروپا در بيانيه اي رسمي تأكيد كرد: »اتحاديه 
اروپا با تحريم نفت ايران عملًا نفت، اين ابزار غيرسياس��ي 
را وارد بازي ها و مطامع سياس��ي كرده و قطعا  تبعات اين 
تصميم عجولانه،  غير از اروپا، كشورهاي ديگر جهان را نيز 

متأثر خواهد ساخت.« 
وزارت ام��ور خارجه ايران نيز با احضار س��فراي 6 كش��ور 
اروپايي )فرانس��ه، اس��پانيا، ايتاليا، يونان، هلند و پرتغال( 
درباره پيامدهاي اين اقدام هش��دار داد و با اشاره به سابقه 
همكاري هاي نفتي ايران و كش��ورهاي اروپايي، تداوم اين 
همكاري ها را منوط به پايبندي طرف ها به تعهدات خود، 
دوري از تنش ه��اي برون زا و پرهي��ز از اتخاذ تصميم هاي 
غيرمنطقي دانس��ت كه در نهايت به زيان مردم اروپا تمام 

مي شود. 
ايران تأكيد دارد كه اس��تفاده ابزاري از تج��ارت و انرژي، 
كه غربي ها آغازگر آن بوده اند، رويه نامطلوبي را در سطح 

بين المللي ايجاد كرده و ناقض اصول تجارت آزاد است. 
پيشدس��تي تهران در قط��ع فروش نفت به ش��ركت هاي 
انگليس��ي و فرانس��وي يك هفته پس از تصميم اروپا كه 
موجب افزايش چند دلاري بهاي نفت شد، تلنگري جدي 
به بازار نفت بود. اين تلنگر از آن روز تا به امروز بازار نفت را 
تحت تأثير خود قرارداده است و به نظر مي رسد رشد بهاي 
نفت ناش��ي از تحريم ايران همچنان ادام��ه يابد، هرچند 
اروپا و امريكا تلاش مي كنند تا تدابير تازه اي براي كاهش 
آثار رواني تحريم نفتي ايران اتخاذ كنند كه كار س��اده اي 

نخواهد بود. 
امروز تقريباً تمامي مشتريان نفتي ايران نگران آينده اين 
اقدام امريكا هستند كه خود طي سه دهه گذشته سهمي 
از بازار نفت ايران نداشته اس��ت و قبول تحريم هاي تازه از 
سوي برخي مشتريان ايران تنها با امضاهاي سياسي صورت 

مي گيرد. 
مخالفان مي گفتن��د پيامده��اي اين سياس��ت، خارج از 
خاورميانه، گريبانگير حوزه يورو، امريكا و... خواهد ش��د، 
ضمن اينكه به عقيده كارشناس��ان، پمپاژ نشدن قريب به 
2/5 ميليون بشكه نفت ايران و احتمالاً حدود 15 ميليون 
ديگر نفت هاي منطقه در ش��اهرگ هاي اقتص��اد جهان، 
پيامدهايي غيرقابل پيش بيني به همراه خواهد داشت كه 

البته بخشي از اين تحليل ها محقق شد. 

آن طرف نرده تحريم
چرا تحريم نفت ايران به شكست انجاميد؟

اروپايي ها از رديف مشتريان نفت ايران 
حذف شدند اما اينكه نفت با كيفيتي كه 
براي پالايشگاه هاي اروپا ارسال مي شد، 
حال بايد از چه طريقي تأمين شود سؤالي 
بود كه تا به امروز هيچ پاسخ روشني براي 
آن اعلام نشده است. در ابتداي تحريم نفت 
ايران، كشور آفريقاي جنوبي خريد نفت از 
ايران را متوقف كرد و براي تأمين خوراك 
يكي از پالايشگاه هاي خود چند نوع نفت 
را با هم تركيب كرد تا به لحاظ فيزيكي 
و تركيبي شبيه نفت ايران شود كه نشد

تحريم نفت ايران به شكست انجاميده، هرچند محدوديت هايي را براي كشور 
ايجاد كرد اما از ياد نبريم كه جمله اي آشنا در بازارهاي نفت زبانزد است: »ايراني ها 

باهوش ترين معامله گران نفتي هستند. آنها مي توانند آب را به جاي نفت بفروشند«.
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   جايگزين هاي ناموفق
به هر صورت، اروپايي ها از رديف مشتريان نفت ايران حذف 
شدند اما اينكه نفت با كيفيتي كه براي پالايشگاه هاي اروپا 
ارسال مي شد، حال بايد از چه طريقي تأمين شود سؤالي 
بود كه تا به امروز هيچ پاس��خ روشني براي آن اعلام نشده 
است. در ابتداي تحريم نفت ايران، كشور آفريقاي جنوبي 
خريد نفت از ايران را متوقف كرد و براي تأمين خوراك يكي 
از پالايشگاه هاي خود چند نوع نفت را با هم تركيب كرد تا 
به لحاظ فيزيكي و تركيبي شبيه نفت ايران شود كه نشد. با 
ارسال نشدن نفت ايران بهره وري اين پالايشگاه با كاهش 
35 درصدي مواجه شد و بلافاصله مسئولان نفت آفريقاي 
جنوبي اعلام كردند نمي توانند از تحريم نفت ايران تبعيت 
كنند. اين در حالي بود ك��ه جهانيان بارها اعلام مي كردند 
با افزايش ظرفيت توليد كش��ورهايي همچون عربستان، 
عراق و كشورهاي غيرعضو اوپك، هيچ كسري در بازار ديده 
نمي ش��ود در حالي كه كيفيت نفت ايران را به فراموش��ي 
س��پرده بودند؛كيفيتي كه نقش مهم��ي در طراحي اوليه 

پالايشگاه هاي نفت داشته و دارد. 
بيش از 85 درص��د نفت صادراتي اي��ران را نفت خام هاي 
س��بك و س��نگين با درج��ه API 33/4 و 29/6 و ميزان 
گوگ��رد 1/4 و دو درصد تش��كيل مي دهد. اگر كش��وري 
بخواه��د جايگزيني ب��راي آن ارائه دهد لازم اس��ت نفت 
خامي توليد كند كه مشخصاتي مشابه نفت خام هاي ايران 
داشته باشد، حتي با فرض اينكه عربستان بتواند با حداكثر 
ظرفيت مورد ادعاي خود يعني 1/6 تا 1/7 ميليون بشكه در 
روز نفت توليد كند � كه البته در عالم واقع براي توليد بيش 
از 800 تا900 هزار بشكه آمادگي ندارد � بايد حداقل شش 
ماه براي بهره برداري از ميادين دست نخورده خود عمليات 
توسعه اي انجام دهد كه اين نفت ها نيز عمدتا فوق سنگين 
هستند. عربستان تاكنون تقريباً تمامي ظرفيت خود براي 

توليد نفت خام هاي سبك و سنگين را به كار گرفته است.
 نفت س��بك عربس��تان با درجه API 33/6 و گوگرد دو 
درصد ك��ه كيفيتي كم و بيش مش��ابه نفت اي��ران دارد و 
نفت خام هاي متوس��ط عربس��تان نيز كه بيشترين سهم 
توليد اين كشور را تشكيل مي دهد و با نفت سنگين ايران 
تش��ابه دارد، هم اكنون با ظرفيت كامل توليد مي ش��ود و 
امكان افزودن توليد اين نوع نفت براي عربس��تان ممكن 
نيس��ت،  بنابراين وجود ظرفيت مازاد توليد عربستان كه 
عمدتاً نفت فوق سنگين است، جايگزين مناسبي براي نفت 
ايران نخواهد بود و ظرفيت مازاد توليد ديگر اعضاي اوپك 
نيز چندان قابل توجه نيست، همچنين توليد 52 ميليون 
بشكه اي نفت كه خارج از گروه اوپك توليد مي شود نيز به 
اوج ظرفيت خود نزديك شده و انتظار نمي رود بتواند سهم 

بيشتري از بازار را بر عهده بگيرد.
 در س��ال 2011 توليد كنندگان غيراوپك توانستند تنها 
100 هزار بش��كه به صادرات روزانه خ��ود اضافه كنند كه 
حجم قابل توجهي نيست، ضمن اينكه پيش بيني ها نشان 
مي دهد توليد روزانه مجموع اين كش��ورها در سال جاري 
ميلادي، 140 هزار بشكه كاهش خواهد يافت. روسيه نيز 
كه چند سالي اس��ت جايگاه بزرگ ترين توليد كننده نفت 
جهان را در اختيار دارد با تولي��د روزانه 10ميليون و 360 
هزار بشكه در فوريه 2012 تمامي توان خود را براي افزايش 
توليد به كار گرفت و گمان نمي رود بيش از اين توان افزايش 
توليد داشته باشد، ضمن آنكه مصرف داخلي اين كشور نيز 
به ش��دت در حال افزايش اس��ت و هر گونه افزايش توليد 

احتمالي صرف مصرف داخلي روسيه خواهد شد. 
رون��د كاهش��ي تولي��د در بس��ياري ديگر از كش��ورهاي 
توليدكننده نفت غيراوپك نيز مشاهده مي شود. بر اساس 
چني��ن واقعيت هايي، اداره اطلاعات ان��رژي امريكا ضمن 
پيش بيني ش��تاب گيري رش��د تقاضاي نفت در سال هاي 
2013 ميلادي، از كم ش��دن ظرفيت اضافي عرضه نفت 

خبر داده است. 
چنين ش��رايطي، باعث شده تا بس��ياري از كارشناسان و 
سياستمداران آگاه، نسبت به پيامدهاي حذف نفت ايران از 
بازار هشدار دهند و آن را غيرعقلايي و نوعي خودزني تلقي 
كنند، هر چند برخي نيز بر اين باورند كه اين تصميم يك 

بلوف سياسي است و هرگز اجرا نخواهد شد. 
در همان ايام بسياري از مؤسسات اقتصادي دنيا نگران آثار 
منفي افزايش چشمگير قيمت هاي نفت بر رشد اقتصادي 
جهان هستند و چندي پيش نيز صندوق بين المللي پول به 
كشورهاي بزرگ صنعتي هشدار داد كه مراقب عواقب تنش 
بين غرب و ايران و اثر آن بر قيمت نفت باشند، اين موضوع 
مي تواند اقتصاد جهاني را در معرض خطر بحران شديدتري 
قرار دهد كه اين بار توسط اشتباه محاسبات سياستمداران 

غرب به آن تحميل شده است. 
   علائم شكست

كشورهاي شرق آس��يا كه در غياب اقتصاد هاي بحران زده 
اروپا فرصت عرض ان��دام يافته اند، پ��س از قطع صادرات 
ب��ه اروپا، ب��ه عن��وان بازار ه��دف اي��ران در نظ��ر گرفته 
شدند؛كشورهايي مثل كره جنوبي، چين، ژاپن، هندوستان 
و سريلانكا . امريكا بلافاصله وارد عمل شد و خواستار تحريم 
خريد نفت ايران از سوي اين كشورها شد. دول اين كشورها 
نيز پس از كلنجار بسيار با امريكا و سفرهايي كه براي اين 
منظور انجام مي ش��د، مخالفت خود را ب��راي تحريم نفت 
اعلام كردند. همچنين يك��ي از بازارهاي جديد نفت ايران 
برخي كشورهاي آفريقايي مانند كنيا، آنگولا و چند كشور 

ديگر آفريقايي مطرح شد. 
بعدها فهرس��تي منتشر ش��د كه براس��اس آن بسياري از 
كشورهاي غربي رس��ماً اعلام كردند به واردات نفت ايران 
ادامه مي دهند ولو با روش هاي غيررس��مي. علت اين امر 
هم مشخص بود زيرا طراحي پالايشگاه هاي آنها بر اساس 
نفت ايران بود و اندكي تغيير در خوراك باعث كاهش توليد 
فرآورده هاي نفتي خواهد ش��د، تنها راه��ي كه مي توان با 
استفاده از آن نوع خوراك را تغيير داد، تغيير طراحي اوليه 
پالايشگاه هاست كه با توجه به زمان بر بودن و هزينه زا بودن 
آن به هيچ عنوان مقرون به صرفه نيست. گرچه كشورهاي 
ش��رق آس��يا در خريد نفت ايران روند ثابتي نداشته و در 
پاره اي از اوقات واردات نفت را كاهش مي دادند اما يكي از 

رديف هاي ثابت در دفتر صادرات نفت هستند. 
كشورهايي مانند چين، كره جنوبي، هند، آفريقاي جنوبي، 
فرانس��ه، ايتاليا، اس��پانيا، يونان و چندين كش��ور ديگر از 
فهرست تحريم نفتي ايران خارج شده اند، كشورهايي كه 

خودشان تصويب كننده اين تحريم نفتي بودند. 
عدم كاميابي غ��رب در اين مقوله، آنها را به س��وي تحريم 
بيمه اي نفتكش ها س��وق داد. به دليل بالارفتن ريس��ك 
پوش��ش بيمه نفتكش هاي ايراني هيچ ش��ركت بيمه اي 
خارجي نفتكش ه��اي ايراني را بيمه نكرد ام��ا پس از اين 
موضوع مديران ش��ركت هاي بيمه داخلي خودشان وارد 
عمل ش��دند، به طوري كه هم اكنون نفت ايران توس��ط 
نفتكش هاي ايراني و با پوش��ش بيمه شركت هاي داخلي 
در آب هاي درياه��اي آزاد حركت مي كنند و نفت توليدي 
ايران را به مقاصد مختلف حمل مي كنند، به طوري كه ديگر 
احتياجي به شركت هاي بيمه اي خارجي نيست. دولت ژاپن 
هم با اشاره به اينكه نفت خام ايران براي اقتصاد ژاپن حياتي 
است، طرحي را به پارلمان خود برد كه بر اساس آن به دولت 
اجازه داده ش��د تا نفتكش هايي را كه از ايران نفت منتقل 

مي كنند، بيمه كنند. 
خوشبختانه تحريم نفت ايران به شكست انجاميده، هرچند 
محدوديت هايي را براي كش��ور ايجاد كرد اما از ياد نبريم 
كه جمله اي آشنا در بازارهاي نفت زبانزد است: »ايراني ها 
باهوش ترين معامله گران نفتي هستند. آنها مي توانند آب 

را به جاي نفت بفروشند.«

امروز تقريباً تمامي مشتريان نفتي ايران 
نگران آينده اين اقدام امريكا هستند كه 
خود طي سه دهه گذشته سهمي از بازار 
نفت ايران نداشته است و قبول تحريم هاي 
تازه از سوي برخي مشتريان ايران تنها 
با امضاهاي سياسي صورت مي گيرد


